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Fredagen den 20 April.

Kammaren sammanträdde kl. 10 f. m.

Justerades protokollet för den 14 dennes f. m.

Upplästes ett så lydande läkarebetyg:

Ledamoten af Riksdagens Första Kammare Herr Grefve Carl v. 
Plåten är sjuk sängliggande och. kan ej i Kammaren infinna sig, be
tygas så sant mig Gud hjelpe till lif och själ.

Stockholm den 20 April 1877.
P. H. Malmsten.

M. Dr.

Jemlikt Kammarens den 11 dennes fattade beslut, föredrogs nu 
Särskilda Utskottets för behandling af förslaget till värnpligtslag 
m. m. utlåtande N:o 1, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga propo
sitioner N:is 15 och 16 samt de delar af dess nådiga proposition 
K:o 1, som dermed stälts i förbindelse, äfvensom i anledning af de 
inom Riksdagens båda Kamrar väckta motioner i samma eller der
med sammanhängande ämnen.

Härvid anmälde sig och yttrade:

Grefve .Ehrensvärd: I afseende å sättet för föredragningen 
af det föreliggande utskottsbetänkandet anhåller jag, att Herr Gref- 
ven och Talmannen ville till Kammaren hemställa, att föredragningen 
må börja med den 2:dra punkten i utskottsbetänkandet, mom. A, 
B och C, och derefter fortsätta med 3:dje punkten samt, sedan dessa 
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Förslag till punkter blifvit behandlade, att Kammaren ville öfvergå till den lista 
vämpligtslag punkten. Anledningen, hvarför jag gör en dylik framställning, är 

dels den, att värnpligtslagen, som nu föreligger i lista punkten,
( 01 S'^ redan två gånger passerat genom Kammaren och är känd af den

samma, och då de förändringar, som af Utskottet blifvit föreslagna, 
äro af ringa vigt, torde det icke vara skäl att Kammaren upptager 
tiden med att nu diskutera denna punkt, utan i stället öfvergår till 
den, der tyngdpunkten ligger, eller clen 2:dra uti betänkandet, der 
fråga är om öfningstidens utsträckning och de deruti föreslagna för
ändringar. Dels har jag till denna min framställning äfven det skä
let, att man inom Utskottet kommit öfverens om, att öfverläggningen 
borde börja med 2:dra punkten, hvarför jag antager, att uti Andra 
Kammaren början sker med föredragningen af denna punkt, och i 
sådant fall skulle, i enlighet med grundlagens föreskrift, Kamrarna 
samtidigt behandla denna vigtiga fråga.

Grefve Pos se, Gösta: Då det förevarande utskottsbetänkandet 
har så väl till uppställning som innehåll temligen stor likhet medFör- 
svaxs-Utskottets betänkande år 1871 och då Första Kammaren nämnda 
år behandlade frågan i den ordning, den från Utskottet inkommit, 
och såsom skäl derför angaf, att den ville behandla lagen om värn- 
pligten, innan den behandlade de dervid fastade vilkor, har jag före
stält mig, att det med Kammarens traditioner och värdighet vore 
mera öfverensstämmande att behandla betänkandet så som det här 
föreligger. Hvad beträffar det af Grefve Ehrensvärd åberopade skä
let, att föredragningen uti Andra Kammaren skulle börja med 2:dra 
punkten, så är detta ännu icke afgjordt, och får jag derför, på grund 
af hvad jag anfört, yrka, att föredragningen må ske i den ordning, 
Utskottets betänkande angifver.

Herr von Geijer: Det lärer väl förhålla sig så, som Grefve 
Posse yttrat; men om jag icke missminner mig, var han år 1871 af 
den åsigt, att man borde följa samma ordning, som nu är föreslagen, 
ehuru en sådan åsigt då icke lyckades göra sig gällande. Anled
ningen till, att jag nu anhåller få förena mig med Grefve Ehren
svärd, är den, att, såsom saken nu står, största intresset kommer att 
fästa sig vid 2:dra punkten, och omkring denna kommer väl diskus
sionen egentligen att röra sig; börjar man med värnpligtslagen, 
blifver diskussionen kanske onödigtvis förlängd.

Herr De Ma ro, Gustaf: Äfven jag anhåller vördsamt om pro
position å bifall till Grefve Ehrensvärds förslag. Om, såsom jag hop
pas, ett lyckligt resultat skall framgå af denna dags öfverläggningar, 
anser jag af stor vigt, att föredragningen sker i den ordning, Grefve 
Ehrensvärd föreslagit. Det framkastades nemligen inom det Utskott, 
som fått sig uppdraget att bereda detta ärende, den tanken, att denna 
s. k. vämpligtslag möjligen skulle kunna antagas, men att Kam
maren derefter afsloge de såsom vilkor för densamma föreslagna be
stämmelser. Vi, som hade äran vara representanter af denna Kam
mare i Utskottet, förklarade då, att vi skulle uppbjuda all vår för-
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“äga, för att något sådant icke måtte inträffa, och att för det ända- Förslag till 
målet söka genomdrifva att föredragningen måtte börja med 2:dra vämpligtslag 
punkten i betänkandet, hvartill jag anhåller att Kammaren måtte ”• 
lemna bifall. (Forts-)

Herr Mannerskantz: Efter den framställning, som är gjord 
af Särskilda Utskottets ordförande och cn dess ledamot och"som 
tyckes hafva framkommit i namn af dem, som genom sina af mig 
och många andra inom denna Kammare bestridda beslut och åtgär
der fört frågan om vårt försvars ordnande hän till den allt annat 
än fördelaktiga ståndpunkt, som den för närvarande intager, kan det 
väl tyckas att man nu borde rätta sig efter deras åsigt i afseende 
på frågans praktiska behandling. Det vill jag för min del icke 
heller bestämdt emotsätta mig, men jag kan dock icke underlåta att, 
då det är fråga om ett så vigtigt ämne som det nu här behandlade, 
uttala hvad jag för min del anser vara rätt; och rätt måste uti detta 
fall vara, att börja med det, som är grunden för alltsammans, eller 
den lag hvarigenom den allmänna värnpligtens utöfning i vårt land 
skall bestämmas. Om vi alltid gått i den ordningen och städse 
hållit fast. vid, att det är åläggandet af hvarje mans skyldighet att 
deltaga i sitt lands försvar som är hufvudsaken och värnpligtslagen, 
som derför skall sättas i första rummet, och vi icke, genom att först 
inlåta oss i behandlingen af underordnade bisaker, låtit dagtinga med 
oss i det afseendet, är jag öfvertygad, att frågan skulle förts vida 
längre framåt än den nu är kommen. Börja vi nu med andra 
punkten, komma vi att bestämma, huru lång tid de värnpligtige 
skola öfvas under fredstid, men vi hafva icke sagt hvad värnpligt 
är eller hvem som är värnpligtig. Då vi för första gången nyttja 
en ny term, böra vi väl definiera hvad dermed menas, och derom 
handlas just . i värnpligtslagen under punkten l:o. Denna punkts 
innehåll är ju dessutom det allra vigtigaste af det här föreslagna, 
och derföre bör ock början göras dermed. Andra punkten är här 
ock sammanbunden med den tredje, och då jag är öfvertygad om, 
att de flesta af oss, somliga med bestämdt bestridande och andra med 
obenägenhet, vid en föregående riksdag nödgades so det i fråga 
varande sambandet göras, tyckes mig anmärkningsvärdt, att man 
af förcgifna praktiska skäl nu åter skall vilja skjuta det fram i 
främsta rummet.

Jag vill icke emot dem som hafva ansvaret för det som sedan 
händt göra något yrkande; jag vill endast hafva till protokollet an- 
tecknadt, att jag anser det lika orätt att från början hafva gjort 
detta samband som att nu åter i denna sista stund skjuta den" sak 
i förgrunden, som borde stå till slut, eller försvarsbördans lättande 
framför försvarets förstärkande. Jag kan derföre icke medgifva det 
vara rätt att donna punkten, der det börjas med Dunder förutsättning 
af att här nedan föreslagna lindringar bifallas» ställes framför den, 
der det stadgas att hvarje svensk man ovilkorligen skall vara pligtig 
försvara sitt land.

Grefve P o s s e: Herr de Maré har sagt, att det för frågansO ' o

3 N:o 27.
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Förslag till lyckliga afgörande skulle vara af vigt att föredragningen skedde 
vämpligtslag j (jen ordning, som Grefve Ehrensvärd yrkat. Jag är villig att 

(Förtal underkasta mig alla de medel, som kunna finnas för denna frå- 
( 01 S' gas lösning, men jag sväfvar i okunnighet om, hvari fördelen med 

det föreslagna föredragningssättet skulle bestå. Vill Herr de Maré 
angifva den, så skall äfven jag böja mig och afstå från mitt yrkande ; 
men till dess anser jag orätt att behandla frågan i annan ordning 
än den af Utskottet framstälda. Herr Mannerskantz har. framstält 
de skäl, som äfven af mig gillas. Jag behöfver således icke upp
repa desamma, men är det så, att Herrarne äro öfvertygade om att 
det föreslagna föredragningssättet skall medföra en lycklig utgång 
och man får veta, hvari denna skulle bestå, så vill jag underkasta 
mig denna behandling af frågan. Jag vill emellertid hoppas, att 
Herr de Maré, som är så hemma i frågan, vill upplysa Kammaren 
om de praktiska skälen för ett sådant föredragningssätt. Jag fortfar 
derföre i mitt yrkande angående föredragningen till dess jag får 
bättre skäl än de hittills anförda för ett annat föredragningssätt.

Herr von Ehrenheim: Äfven jag anhåller att få instämma 
med Grefve Ehrensvärd under erinran, att i andra punkten före
kommer först lagen angående den tid, värnpligtig skall för sin ut
veckling tjenstgöra under fredstid, eller just den fråga, som varit 
föremål för den största meningsskiljaktigheten. Under sådana för
hållanden synes mig lämpligast att först besluta i denna del och 
sedermera öfvergå till den lag, hvilken flera gånger förut .blifvit 
genomgången och i denna Kammare icke i någon väsentlig del 
mött motstånd. Jag anhåller, att den andra punkten måtte först 
föredragas.

Herr von Braun: Jag förenar mig med Herr Mannerskantz, 
att föredragningen, på de af honom anförda skäl, måtte börja med 
den vigtigaste saken, eller värnpligtslagen.

Herr Wallenius: Jag ber att få förena mig med Herr Man
nerskantz och Grefve Posse om att föredragningen måtte börja med 
första punkten i Utskottets betänkande; ty jag vill att något skall 
göras i denna vigtiga fråga och är öfvertygad, att, om vi börja med 
andra punkten, intet blir deri gjordt.

Sedan öfverläggningen angående sättet för utlåtandets före
dragning härefter förklarats slutad, yttrade Herr Grefven och Tal
mannen, att i berörda hänseende blifvit yrkadt, dels af Grefve Ehren
svärd, det Kammaren måtte besluta, att 2:dra punkten med dess 
underafdelningar Litt. A, B och C först skulle företagas till afgö
rande, derefter 3:dje punkten och sedermera de öfriga punkterna i 
enlighet med deras nummerordning; dels ock af Grefve Posse, att 
vid föredragningen Utskottets uppställning af de särskilda punk
terna måtte utan någon afvikelse följas; hvarefter Herr Grefven och 
Talmannen framstälde proposition på antagande af Grefve Ehren-



Fredagen den 20 April, f. m. 5 N:o 27.

svärds ofvan berörda förslag och, då dervid svarades talrika ja jemte 
några nej, förklarade sig hafva funnit ja öfvervägande.

Herr Grefven och Talmannen yttrade nu, det Kammaren torde 
finna, att Utskottets under 2:dra punkten afgifna förslag borde del
vis komma under pröfning; hvartill svarades ja.

Förslag till 
värnpligtslag 

m. m. 
(Forts.)

Till följd häraf föredrogs:

2:dra punkten.

Stycket Litt. A samt Utskottets förslag till lag angående den tid, 
värnpligtig skall för sin utbildning tjenstgöra under fredstid.

Herr Statsrådet Weidenhielm: Då Kammaren i dag börjar 
behandlingen af försvarsfrågan, anhåller jag, att redan vid diskus
sionens början få yttra några ord i det vigtiga ämnet. Det är redan 
mer än ett tiotal af år, som ordnandet af vårt försvarsväsende. på 
ett tidsenligt och betryggande sätt utgjort, nästan vid hvarje riks
dag, en brännande fråga. Men oaktadt krigsstyrelsens omsorgsfulla 
utredningar i det omfattande ämnet, de särskildt tillsatta Utskottens 
trägna arbeten och jemkningsförsök samt Kamrarnes inbördes lifliga 
tankeutbyten, har man ännu icke lyckats ernå den meningarnes öf
verensstämmelse, som utgör vilkoret för antagande af ett bestämdt 
och helgjutet försvarssystem. Likasom vid stridens början åter
finner man ännu å ena sidan försvararne af stamsystemet, delade i 
dem, hvilka önska bibehålla vårt indelningsverk orubbadt, och dem 
som önska öfverflytta det från sin sekelgamla och obligatoriska grund 
på ett lösligare underlag af värfning, samt å andra sidan kämparne 
för ett försvar, grundadt på en mer eller mindre utsträckt tillämp
ning af den allmänna värnpligten.

Oaktadt den långvariga kampen, synas mig dessa skiljaktiga 
meningsgrupper dock ännu vara så starka, att en verklig seger för 
den ena eller andra åsigten icke är att förvänta. Försvarsfrågans 
öden under det sista decenniet bestyrka denna åsigt. Vi minnas 
väl, huru en gång under detta tidsskede, vid 1873 års riksdag, den 
flödade denna opinionsström, som framkallade 1875 års förslag; men 
vi hafva också erfarit, huru detta förslag då föll, omgifvet af ett 
tiotal andra organisationsförslag, och den derpå följande meningarnes 
återströmning åt skilda håll, hvarifrån åter skiljaktiga förslag nu 
framstå såsom representanter af dagens olika åsigter i det vigtiga 
ämnet.

Erfarenheten under denna försvarsfrågans tioårsperiod har oemot
sägligen bevisat, att en fråga af den omfattning och så djupt in
gripande både uti folkets mångåriga åskådningssätt och den enskil
des förhållanden, i synnerhet efter ett mera än 60-årigt fredslugn, 
kräfver för sin mognad en längre tid, än den, som en brinnande 
fosterlandskärlek skulle vilja unna henne, och på grund af samma 
erfarenhet torde man kunna antaga, att ett oafbrutet fortsättande 
af dessa strider om det mer eller mindre lämpliga uti det ena eller 
andra försvarssystemet, hvarunder så många representanter ansett sig
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Förslag till böra uppgöra sina egna organisationsförslag och dervid förblifva, 
v"™Ph9tsU'F icke skall snarligen befordra den stora frågans slutliga och tillfreds- 

(Forts.) ställande lösning. Jag t villar på, att det finnes någon enda repre
sentant, som gjort sig den illusoriska föreställningen, att denna 
Riksdag skulle kunnat förena sig om något visst organisationssystem, 
och dä så är förhållandet, torde enda möjligheten att få något gjordt 
i_ försvarsfrågan hafva varit den att låta striderna om principen för 
tillfället lemna rum åt vidtagande af verkliga förbättringar. Ett 
kortare afbrott i dessa strider skulle äfven medföra den fördelen 
att åt de skiljaktiga meningarne lemna tillfälle att lidelsefritt kunna 
närma sig hvarandra, och under nuvarande omständigheter torde det 
vara välbetänkt att lemna någon hvila åt ordet och båta handlingen 
träda i dess ställe för att afhjelpa de brister i vårt försvarsväsende, 
hvilka knappast berättiga oss att anses såsom en af de nationer, 
hvilka vilja vara redo att försvara sin sjelfständighet. Det är hög
tid att vi flytta oss från det svaghetstillstånd, der vi så länge, under 
talet om ett blifvande starkt försvar, uppskjutit det närvarandes när
maste kraf. Det är tid att vi vidtaga sådana åtgärder, som med
gifva oss att, under afbidan på do olika meningarnes möjliga sam
man jemkning, framåtgå på sådant sätt, att armén tillväxer till be
hörig numerisk styrka och att den, om än mindre öfvad, dock hastigt 
kan samlas under ett tillräckligt och kunnigt befäl, och blir försedd 
med en intendentur så ordnad och så tam i sin tjenstgöring, att 
trupperna icke äfventyra att lida brist och vanvård.

Det är i denna syftning Kongl. Maj:ts proposition blifvit af- 
gifven. Äfven då, när de olika meningarne om antagandet af ett 
visst organisationssystem hunnit sammanjemka sig, skulle vi dock 
icke kunna omedelbarligen öfvergå till detsamma. Ett hastigt om
störtande af det bestående måste menligt inverka på alla samhälls
förhållanden. Det nya bör endast småningom uppväxa ur det gamla, 
livilket åter endast gradvis bör afskaffas, och försvarsfrågans första 
skede måste följaktligen komma att innefatta reformer, som böra 
kunna tjena till början för hvilket organisationsförslag som helst. 
Det förslag, som Kongl. Maj:t nu framlagt och som innefattar vä
sentliga och nödvändiga förbättringar i vårt nuvarande försvars
väsende, utgör äfven endast det första steget på den väg, hvilken 
vi under alla förhållanden måste beträda, om vi vilja försvara vår 
sjelfständighet, och det borde hafva så mycket större utsigt att blifva 
af Riksdagen antaget, som det icke sträcker sig förbi den milpåle, 
intill hvilken anhängarne af så väl stamsystemet som värnpligts- 
systemet, utan förpligtelse att antaga motståndarnes grunder, kunna 
vandra hand i hand. Det omfattar ett neutralt område, vid hvars 
gränser hvar och en kan anknyta sina förhoppningar om den rigt- 
ning af försvarets vidare utveckling, som kan anses mest önskvärd 
för betryggandet af vår sjelfständighet. Men om dessa förslag med 
afseende på vigten af deras möjliga och snara antagande just blifvit 
begränsade med omsorg i nu nämnda syfte, torde det vara så mycket 
vanskligare att i desamma söka åstadkomma några väsentliga rubb
ningar. Som sådana kan jag icke heller anse de redaktionsförän- 
dringar, som i värnpligtslagen blifvit af Utskottet gjorda, eller det
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trappsteg till ett trappsteg, som Utskottet föreslagit i afseende å 
tiden för de värnpligtiges öfningar. Men ehuru jag icke anser, att 
de framstälda ändringsförslagen innefatta några förbättringar i lagen, 
likväl, enär de icke 1 hufvudsak strida emot hvad Ivongl. Maj:t har 
föreslagit, och Iiongl. Maj:ts proposition troligen icke har utsigt att 
blifva °af Andra Kammaren antagen, anser jag mig i försvarets in
tresse höra önska, att Första Kammaren antager Utskottets förslag.

Förslag
värnplig

(Forts

Grefve af Ugglas: Då jag i denna fråga hyser en åsigt, som 
troligen icke af någon annan blir uttalad, men som jag likväl anser 
icke ‘"höra helt och hållet innehållas vid ett tillfälle som detta, och 
da jag är angelägen om så väl att för denna åsigt lemna så full
ständiga skäl 'som möjligt som att undvika onödig vidlyftighet har 
jao- mot min vana skriftligen uppsatt min mening. Jag vet val, att 
sådana skriftliga uppsatser i allmänhet icke lyckas tillvinna sig npp- 
märksamhet, men jag anhåller dock om Kammarens uppmärksamhet
derför för en stund. . , .... ,

Med djupt missmod har jag tagit kännedom om förevarande 
Kon M. Maj:ts proposition. Yäl är sant, att den lag, den framlägger, 
företer flera goda och ordnande stadganden; men när man kommer 
till slutpunkten — den som skulle bestämma den öfning, som erfor
dras för att försäkra de värnpligtiges stridsduglighet — sönderfaller 
tillämpningen och upplöses uti en provisionel framställning om en 
månads ytterligare öfning, emot erbjuden lindring uti rust-och rote- 
hållares skyldigheter. Följden af detta tillvägagående har icke ute- 
blifvit. Nu föreliggande betänkande visar, att Utskottet ■— naturligt 
n0(y — betraktat den till detsamma hänskjutna frågan mindre utur 
synpunkten af hvad landets försvar krafvel-, än utur den till hvad 
pris en med en månad förlängd öfning kunde få köpas.

Hvad jag klandrar uti Kongl. Maj:ts förslag är icke blott att 
det till en obestämd, oberäknelig tid undanskjuter det nöjaktiga ord
nandet af landets försvar, utan fast mera att detsamma, enligt mm 
uppfattning, icke allenast afskär möjligheten att vinna detta mai, 
utan kan till och med föranleda, att vårt för närvarande otillräckliga 
försvar ytterligare försvagas. Man granske Utskottets betänkande. 
Kono-l. Maj:t har på fjerde hufvudtiteln upptagit värdet af de lin
dringar, som erbjudas rust- och rotehållare till 400,000 kronor, mot
svarande ungefärligen '/,n af roteringsbördan. Donna lindring lai 
af Utskottets majoritet höjts till 900,000 kronor och de reserva
tioner, som af Andra Kammarens ledamöter afgifvits,. upplysa att 
äfven detta belopp icke på långt när motsvarar fordnngarne; allt 
detta under ett bestämdt förbehåll att en, äfven på dessa viIkoi byggd 
öfverenskommelse om beväringsöfningarnes förlängande med en ma
nad icke får anses innebära ett gillande af den plan till försvarets 
framtida ordnande, som chefen för Landtförsvarsdepartementet an- 
o-ifvit Antager jag emellertid lika fullt att — uti någon framtid — 
en eller par månaders ytterligare öfning kan vinnas; till hvad pris 
kommer väl detta att sko? Ej lärer väl någon kunna inbilla sig, 
att denna förlängning skall kunna köpas till billigare pris än clet, 
som nu fordras, och "i så fall är ju ögonskenlig^ att, sedan högst 4
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S* månaders öfning erhållits, hela roteringsbördan skall var på stats- 
m. m. jmket ofverflyttad och att man ingenting vidare har att bjuda för det 

(Forts.) tillskott i öfning, som för de värnpligtiges stridsduglighet är oefter- 
gifiigt. . Och den indelta stammen sedan, som väl icke kan få för
svinna innan, genom en ny organisation, fulldugligt vederlag blifvit 
beredt, denna är på statsverket lagd. Men tror väl någon att staten, 
som icke mäktar hålla fulltaliga de få tusen man värfvade trupper 
som nu finnas, skall förmå att derutöfver, på ungefär enahanda vil
kor, som för de värfvade, underhålla en styrka motsvarande den, som 
indelningsverket lemnar. Den sorgliga framtidsutsigt, som hägrar 
vid, fortgång på den bana. Kongl. Maj:t nu beträdt, är således en
decimerad stam, och en ej halföfvad, det vill säga ej stridsduglig 
bevaring. oj & &

Heir Departementschefen yttrar: »att, då han icke vågar antaga 
att den tid, som förflutit sedan härordningsförslaget framlades, varit 
tillräcklig för att utveckla ett sant begrepp rörande de offer betryg
gandet af vår sjelfständighet kräfver, en Kongl. proposition till inne
varande Riksdag om fullständig ombildning af vår försvarsorgani
sation endast skulle förlänga det betänkliga stillastående, under hvil- 
ket vi, allt jemt frammanande och förkastande nya organisations
planer, lemna å sido de reformer, hvilka utan uppskof både kunna och 
hora åstadkomma^.» Han tillägger, såsom skäl för sitt nu afgifna 
oislag. »att, då flertalets uppfattning rörande den för nationens krigs
lag ^fl^ckliga öfningstid säkerligen skulle föranleda, att ett 

allt lör snabbt ökande af de värnpligtiges öfningsdagar komme att 
anses såsom en obehöflig tunga, denna uppfattning endast småningom 
bor ledas ifrån , sm afväg». Herr Departementschefen har nyss ytter
ligare framhållit detta med en öfvertygelsens värme, som jag djupt 
högaktar. Jag erkänner äfven att det ligger sanning häruti, och 
jag flor, att fasthållandet vid ett fullt genomfördt förslag skulle med 
ett eller annat år fördröja början af ombildningen. Men häruppå 
hänger icke det ^väsentligaste. Frågan är den: huru vida från denna 
början en fortgång till målets vinnande kan emotses. Härom — 
eller åtminstone om den tidpunkt, vid hvilken detta mål skulle kunna 
uppnås — vågar Herr Departementschefen sjelf ej yttra sig. Min 
uppfattning har jag här ofvan uttalat, att man på denna väg icke 
kan framkomma till målet, och derföre, huru önskligt än är att komma 
itrån ett stillastående, kan. jag på densamma ej följa regeringen. Min 
fasta tro är, att frågan icke löses förr än representationen blifvit 
tillit ofver.tygad, att icke vidare om densamma finnes att mäkla, att 
nos. regeringen, stark i känslan af sin pligt, endast gäller ett: 
antingen — eller; antingen en ombildning, som betryggar landets för
svar, eiler ett orubbadt vidblifvande af nu varande organisation, som, 
ehuru svag är bättre än en upplösning; men, har denna öfvertygelse 
rottastats, då är äfven min tro, att många år icke skola förgå, innan 
indelningsverkets tunga framkallar bifall till ett nöjaktigt ordnande 
af vart försvar.

Man torde fråga: kan regeringen bestå i den strid, som sålunda 
kan med representationen uppkomma. Jag svarar med en annan 
iraga: eger regeringen rätt att vika; att åt oförstånd, om hvad lan-
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dets val och trygghet kräfver, lemna seger. Må vara att, såsom en Förslag till 
eller annan gång förr skett, enskilda intressens misshumör skall kasta vär^pligtslag 
sig öfver några för armén behöfliga anslag. Öfver representationen 
står dock opinionens dom; och den upplysta fosterlandskärleken skall 01 
snart vrida detta vapen utur de enskilda intressenas händer.

För bifall till lindringarne kan anföras den orättvisa, som ligger 
uti de ständigt ökade bördor, som rust- och rotehållare få bära. Jag 
medgifver denna orättvisa, men jag kan ej tillmäta denna en vigt, 
som uppväger hvad staten eger rätt att fordra för bevarande af sin 
sjelfständighet och trygghet. Hvarje eftergift här är en fara och 
förlänger striden, emedan den angifver •—■ eller antages angifva — 
en osäkerhet, en svaghet, som lemnar förhoppning att ytterligare 
eftergifter kunna vinnas. Må man bifalla den erforderliga ombild
ningen, och orättvisan utplånas. Ar genom faststäld lag vårt försvar 
betryggadt, då må gerna under öfvergångstiden staten mellanträda 
med lindringar, vida större än hvad nu af någon blifvit ifrågasatt.

Men, sägor man, den lösen, som 1875 års förslag erbjuder uti 
de öfningar, som de värnpligtige skulle underkastas, är för dryg.
Mine Herrar, jag har icke hört någon ifrågasätta att ju icke, om vårt 
land anfalles, hvarje medborgares pligt är att uppträda till dess för
svar. »Man utur huset» har blifvit en allt för allmän, något tanklös 
fras. Månne väl då, när man erkänner denna pligt, ett år af med
borgarens lif är för mycket för att förvärfva förmåga icke allenast 
att kunna fylla samma pligt, utan derjemte att försvara eget lif; ett 
år, hvars. bildning dessutom, så utur intellektuel som politisk syn
punkt, blifver af ovärderlig nytta.

Af hvad jag nu anfört kunnen I, mine Herrar, inse att jag en
dast tillmäter de lindringssummor, som föreligga, en sekundär bety
denhet. Jag bestrider hvarje lindring, intill dess hufvudfrågan är till 
fullo afgjord. Det är denna ståndpunkt, som jag hade hoppats få 
se regeringen intaga. Det är denna åsigt, som jag varmt önskar att 
denna Kammare må understödja. Sker så ej, så må den stå uti pro
tokollet såsom min protest.

Då emellertid 62 dagars öfning äro bättre än 30 dagars, ehuru 
jag icke kan tillmäta denna förlängning något stort värde, yrkar jag 
bifall till förevarande littera A med uteslutande af den förutsättning 
af bifall till de under littera B intagna lindringar, som först nämnda 
littera angifver.

Herr Wallenberg: Det kunde må hända vara nog att inskränka 
sig till att instämma med den siste ärade talaren, då jag står på 
samma linie som han i afseende på Riksdagens behandling af den 
vigtiga landtförsvarsfrågan, men jag anser det vara min pligt att, då 
jag representerar en ringa minoritet inom denna Kammare, söka nå
got framhålla, huru saken synes äfven från den ståndpunkten.

Herr Krigsministern har i sitt vackra föredrag yttrat, att vi »böra 
låta orden hvila och låta handlingarne träda i deras ställe.» Jag tror, 
att man länge sedan låtit handlingarne träda i förgrunden, de hand
lingar nemligen, som afse att amortera vårt nuvarande försvar, och 
dessa handlingar känna vi alla. Det är godt och väl att under tiden



Förslag till 
'Värnpligtslag 

m. in. 
(Forts.)

N:o 27.

diskutera om principer, men i sjelfva försvarsväsendet har Sverge 
blifvit svagare år från år.

Då Kongl. Maj:ts proposition angående fjerde hufvudtiteln re
mitterades till Stats-Utskottet, framstälde jag till Herr Krigsmini
stern, som var liksom nu tillstädes i Kammaren, den frågan, »huru 
vida vi kunde uppställa femtusen man fullt rustade»; men jag fick 
derpå icke något svar och det derföre, efter hvad jag erfarit, att den 
frågan icke kunde jakande besvaras. Verkliga förhållandet är det, 
att utföre har det gått med vårt försvarsväsende och utföre går det, 
till dess regeringen fattar stånd någonstädes. Då frågan om stats- 
ministersembetets inrättande var under öfverläggning, yttrades många 
farhågor för att 'parlamentarismen skulla taga öfver handen här i lan
det. Jag sökte lugna denna farhåga och sade, att vi äro så långt 
derifrån, att vi icke kunna skönja, huru eller när parlamentaris
men skall komma in i vårt statsskick. Men här företer sig nå
got annat, som är långt äfventyrligare, nemligen att de båda 
statsmakterna, utan att samverka sins emellan i stora frågor, dock 
icke äro af hvarandra beroende. Jag vill bevisa det sålunda, att, 
när en Kongl. proposition är framlagd, och ett Utskott afgifvit 
ett betänkande som helt och hållet underkänner de tankar, som 
äro i propositionen framstälda, så plåga Konungens rådgifvare säga: 
att «vi ansluta oss till Utskottets förslag; blir Utskottets förslag 
af Riksdagen underkändt, så bryr sig regeringen ej vidare derom. 
Men detta är icke samverkan mellan statsmakterna, och man kan icke 
säga att genom ett sådant tillvägagående någon parlamentarism upp
kommer. Om regeringen framlägger allt jemt nya förslag utan att 
egentligen med fasthet vidhålla något af dem, och Riksdagen för
kastar det ena förslaget efter det andra, så försvagas ställningen, utan 
att något framsteg vinnes. Och så kommer det att gå, till dess något 
ändtligen inträffar, som föranleder regeringen, såsom Grefve al Ugglas 
sökt frammana, att säga rent ut, »detta vilja vi emedan vi anse det 
för landet nödvändigt och oumbärligt», och då måste Riksdagen säga 
antingen ja eller nej. Säger Riksdagen nej, ifrågakommor icke mi
nisterskifte eller ombyte af Konungens rådgifvare, ty sådant sker här 
i landet endast efter Konungens behag eller då någon ministers per
sonliga förhållanden framkalla hans afgång. Detta är ju långt ifrån 
parlamentarism. Det linnes således ingenting uti nu rådande uppfatt
ning af statsskickets tillämpning, som kan hindra regeringen att vid
hålla sina åsigter eller att åtminstone på det hela vidhålla några be
stämda åsigter i försvarsfrågan. Och detta är i sanning nödvändigt 
för att gifva Riksdagen och landet rådrum att tänka på saken, innan 
man mera allmänt kan ansluta sig till en stor reform.

Hvad nu ifrågavarande betänkande angår, så linnes der på sidan 
18 tydligen uttaladt, att Utskottet hänskjutit frågans ordnande till 
en aflägsen framtid, emedan Utskottet »icke gillar den plan till för
svarets framtida ordnande, som i den Kongl. propositionen finnes 
angifven». Om något ordnande af detta försvar är således nu icke 
fråga.

Derefter föreslår Utskottet att öka de värnpligtiges antal och 
öfningstid samt att ordna detta genom en lag; men öfningen af be-
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väringen har af Utskottet blifvit sammanbunden med ett förslag om 
lindringar åt rust- och rotehållare, och det är denna omständighet, 
som gör att de, som gerna skulle vilja vara med om att diskutera 
och antaga en värnpligtslag i och för sig och medgifva lindringar 
i skattebördor derföre att de äro för hardt och ojemnt tryckande, 
anse sig och böra anse sig förhindrade att deltaga i en sådan kö
penskap, som här föreligger. Då ett landtmannaparti förfogar öf
ver majoriteten inom denna Kammare, liksom ett annat landtmanna
parti förfogar öfver majoriteten inom Andra Kammaren, ehuru de 
begge majoriteterna visst icke hafva samma skaplynne, så beklagar 
jag, att man icke utom Kamrarne kunnat träffa vänlig öfverens
kommelse om att framlägga två betänkanden i denna fråga, nemli
gen ett förslag till lag om vårnpligten och ett Stats-Utskottets be
tänkande om de lindringar uti rust- och rotehållarebesvåret, som 
kunna anses billiga. Det hade varit det rätta sättet att gå till väga, 
och förrän frågan blir så behandlad, tror jag icke man kommer till 
något resultat.

Jag vill nu på en enda fråga fästa uppmärksamheten. En års
klass har antagits uppgå till 25,000 man, hvilket för två årsklasser 
gör 50,000 man. Lägges dertill vår nu varande indelta och värf- 
vade stam, ungefär 30,000 eller åtminstone 25,000 man, så få vi en 
totalstyrka af omkring 75,000 man. Ar det nu sannolikt, att för 
dessa 75,000 mans årliga öfvande tillräckliga medel komma att be
viljas? Det finnes intet i detta köpeaftal, som gifver hvarken viss
het eller förhoppning derom. Vi hafva ett färskt exempel på, huru 
Riksdagen afslagit en nödig tillökning i öfningsanslaget för den 
ringa militärstyrka vi nu ega. Man blef för ett ögonblick förtörnad 
och beklagade visserligen, att den gemensamma voteringen gick så 
illa; men så är det om några dagar lika bra igen! På samma sätt 
tog man ett förhastadt uttryck af en minister till förevändning att 
sedermera betydligt nedsätta anslaget till flottans nybyggnader och 
bevilja en siffra, som angifver, att man icke vill något i den saken. 
På enahanda sätt nekade Riksdagen, sedan den låtit bygga sjöfäst
ningar, och ehuru dertill obestridligen behöfvas kanoner, anslag till 
svåra kanoner. Så länge försvarsplaner stanna på papperet, är man 
med derom, men icke längre. Detta är sanna förhållandet och kan 
icke bortresonneras. Men det går icke an att under trycket af ett 
sådant system besluta ändringar, som icke leda till annat än för
svagande af vårt försvar och af statskassan.

Regeringens förslag upptager 455,000 kronor såsom en årlig 
utgift; Utskottets förslag 1,037,000 kronor, således en tillökning af 
582,000 kronors årlig utgift till rust- och rotehållare. Xu säger 
man, att det kommer att gå med denna framställning som med de 
sibyllinska böckerna, eller att, om man icke nu skyndar sig att bi
falla den betydliga utgiften, torde det komma att kosta ytterligare 
en million kronor årligen att köpa framgång åt en beväringslag. 
Men detta skall icke på något vis oroa mig, utan går det på deras 
räkning, som fordra sådana siffror och som icke anse sig kunna 
medgifva, att en angelägen lag beslutas, utan att deras egna förde
lar tillgodoses. Jag har under en lång riksdagsmannabana tre sär-

Fredagen den 20 April, f. m. 11

Förslag till 
värnpligtslag 

m. m. 
(Forts.)

X:o 27.



N:o 27. 12 Fredagen den 20 April, f. m.

Förslag till skilda gånger varit med om beslut i afseende på värnpligtslagen, 
vämpligtslag nemligen vid riksdagen 1856—1858, hvars påföljd blef Kongl. Maj:ts 

“• “• kungörelse angående allmänna beväringen den 17 Februari 1858;
°Tls' vid 1859—1860 års riksdag, hvars resultat blef den Kongl. kungö

relsen af den 13 November 1860 och så ändtligen vid 1872 års riks
dag, hvarpå följde den Kongl. kungörelsen den 1 November 1872. 
Vid intetdera af dessa tillfällen har det varit fråga om att bevilja 
några särskilda godtgörelser till några samhällsklasser, för att få 
dessa lagar antagna. Åtminstone har icke jag kunnat se det; och, 
har det Åarit, så har det skett utom riksdagsförhandlingarne, men, 
som sagdt, åtminstone i de öppna förhandlingarne har icke någon 
fördel blifvit beviljad åt någon menniska för att få dessa lagar an
tagna, och då vet jag icke, hvarför man icke nu kan vänta med en 
ny lag, till dess man får klart för sig, att dess nödvändighet är så 
påtaglig, att ingen vågar begära någon lösepenning för dess anta
gande. För resten ligger det en horribel orättvisa i att tillgodose 
en samhällsklass, som händelsevis eller genom omständigheternas 
kraf är talrikast representerad inom Riksdagen. Att af alla landets 
inbyggare, hvilkas söner eller tjenare skola ställas under fanorna för 
att fullgöra en ökad värnpligts alla fordringar, det är blott en enda 
klass, som man anser berättigad till »ersättning derför» — derpå tänker 
ingen! Ja, om rättmätigheten vore klar, vore det icke farligt för denna 
klass att begära en skattelindring, ty skattelindringar hafva många 
gånger blifvit under olika former beviljade, men det kan hända, att 
man icke anser fordringarne så rättmätiga, att man vågar vädja till 
Riksdagens rättsinnighet, utan söker ernå sin önskan genom tvång, 
och då tror jag, att det är ganska illa, att alla de klasser, som af 
dessa lindringar icke erhålla annat än ökad tunga, skola på detta 
sätt behandlas. En hvar, som önskar en gagnelig lags antagande, 
underkastar sig gerna de dermed förenade bördorna; men ser man 
att en lags antagande icke önskas i och för sig, utan för befor
drande af biafsigter, som ligga på sidan om sjelfva saken, vill man 
icke gerna antaga denna lag, hvaraf alla samhällsklasser få ökad 
tunga, först och främst genom tillämpningen af lagen och för det 
andra derigenom, att de, som icke fått skattelindring, kunna vara 
säkra på att få skatteförhöjning, nemligen alla embetsman, städernas 
öfriga invånare, industriidkare af alla slag, med undantag endast af 
den klass som eger jord, som är beskattad medelst indelningsverket. 
För min del har jag varit med om att bifalla många skattelindrin
gar och aldrig varit dertill obenägen, när billiga grunder uppgifvits. 
Det är således icke ur besparingsandans synpunkt jag ser saken, 
att man helt enkelt borde neka en skattelindring, derför att den 
begäres, eller af småaktighet icke bifalla hvad man skulle kunna 
kalla liberalt, då fråga är om en skattebördas lindrande; men jag 
har aldrig förr varit med om och kan icke heller nu medgifva, att 
en skattelindring aftvingas Riksdagen, och hvad som är säkert, det 
är, att, om denna metod, att Riksdagen icke skulle kunna votera en 
lag, utan att någon klass i landet deraf skulle hafva särskild peku
niär fördel, vinner häfd, sådant icke länder det nya representations
sättet till heder. Må sådana metoder göra sig gällande, då fråga
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är om olika jernvägsbolags understödjande, det må nu så vara och Förslag till 
sådant händer i alla länder, men detta sätt bör åtminstone_ icke till- va™£'9**a9 
lämpas på cn så vigtig och grannlaga fråga, som landets försvar. _ (Forts’.)

Jag instämmer i Grefve af Ugglas’ yrkande; ty jag kan omöj
ligen vara med om något beslut i denna fråga förr än hvar fråga 
bliv framlagd för sig. Om så sker, skall jag icke vara den minst 
liberale i fråga om skattelindringars beviljande.

Herr Fåhrteus: Sällan, om någonsin, har behandlingen af en 
stor samhällsangelägenhet utvisat ett sådant vacklande io meningar 
och beslut, som den af förevarande högvigtiga fråga. A sin sida 
har regeringen med lofvärd nitälskan sökt hålla frågan vid lif, men 
hvarken det ena systemet eller det andra, hvarken en fullständigare 
eller mera inskränkt organisationsplan har hittills efter halftannat 
årtiondes parlamentering lyckats tillvinna sig Riksdagens godkän
nande. Kamrarne hafva härvid icke heller sins emellan kunnat kom
ma till någon enighet, med undantag blott i en enda fråga, den 
nemligen, om den skickelsedigra skrifvelsen för 4 år sedan, hvarom 
beslutet i denna Kammare biträddes med endast 3 rösters pluralitet.
Genom denna skrifvelse uttalade sig Riksdagen, bland annat, om 
nödvändigheten att snart bereda ett betryggande försvar och detta 
genom en organisation på grund af allmän värnpligt. Hvad ver
kan har deraf sedermera följt? Då regeringen tvenne år senare 
framlade ett motiveradt förslag enligt Riksdagens önskan, blef, så
som bekant är, detta förslag till följd af Kamrarnes olika beslut 
utan resultat, och då regeringen nu ytterligare framlagt ett förslag, 
som endast skulle vara första steget till en organisation, hvad lycka 
har det egentligen gjort hos särskilda Utskottet? Om man granskar 
inledningen till Utskottets betänkande, så finnes den principiella 
motiveringen egentligen gå ut derpå, att detta första steg på den 
senast utstakade vägen äfven bör vara det sista, ty annorlunda kan 
man icke tyda den starkt betonade opinionsyttringen, ja, man kan 
gerna säga protesten mot en försvarsorganisation i öfverensstäm
melse med 1875 års härordningsförslag äfvensom mot det anförande, 
som Herr Chefen för Landtförsvarsdepartementet till statsrådsproto
kollet afgifvit såsom motivering till det förslag, som nu föreligger.
Gerna skulle jag sett, om Utskottets motivering erhållit en annan 
lydelse, som varit mera öfverensstämmande med eller, rättare, min
dre stridande mot Första Kammarens förut uttalade åsigter, men i 
sjelfva verket anser jag, att frågan om en förändrad redaktion icke 
är af så stor praktisk betydelse, att man derför skulle äfventyra 
framgången af Utskottets förslag i öfrigt, så vida nemligen _ dess 
framgång eljest må anses önskvärd, ty, huru som helst motiveringen 
må vara formulerad, torde hvarken regeringen eller Riksdagen finna 
sig deraf förhindrad att å nyo taga initiativ i frågan, om konjunktu
rerna framdeles med afseende på det allmänna tänkesättet dertill 
skulle gifva anledning. Det egentligaste eller vigtigaste spörsmålet 
är väl, om den del af förslaget, som nu är under öfverläggning, må 
finnas vara af beskaffenhet, "att förslaget i afseende derå kan vara
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antagligt. Om, såsom grund för pröfningen häraf, man endast bör 
taga hänsyn till hvad man i andra länder förstår mod ett fullstän
digt värnpligtssystem, kan svaret på denna fråga icke gerna blifva 
annat än nekande. Visserligen skulle vi efter 15 års förlopp få ett 
ungefär 4 gånger så talrikt beväringsmanskap på papperet eller i 
rullorna, men med endast 32 dagars ökad öfning, fördelad på två 
år, och utan att de vapenöfvade skulle genom egentlig militärtjenst- 
göring få någon krigs bildning i öfrigt, lärer välo försvarets styrka 
icke kunna anses blifva synnerligen befrämjad. A andra sidan kan 
det dock icke nekas, att 62 dagars öfning är bättre än 30 dagars, 
och, ehuru med ett betryggande försvar, som Riksdagen för 4 år se
dan ansåg nödigt, väl måste hafva afsetts något helt annat, skulle 
det väl icke låta försvara sig, om vi visade tillbaka hvad som nu 
föreslås, utan utsigt att få något bättre. Dertill kommer ännu ett 
skäl, som för mig är af icke ringa vigt. Hvarje nytt uppskof med 
denna frågas afgörande måste smärtsamt beröra hvarje fosterlands
vän. Obeslutsamheten och likgiltigheten vid behandlingen af denna 
välfärdsfråga ådagalägger en allt för stor tillförsigt dertill, att de 
magter, från hvilka någon fara kunde vara att emotse, skola visa 
oss den artigheten att vänta med alla angrepp, till dess vi hunnit 
blifva i ordning att på ett värdigt sätt möta dem. Jag föreställer 
mig, att vår diplomati icke skall finnas villig att ikläda sig något 
ansvar för bemedlandet af den nödiga säkerheten i detta hänseende. 
Icke blott för sakens skull, men af aktning för oss sjelfva, böra vi 
vara angelägna att en gång komma från ord till handling. Det är 
af dessa skäl, och då det väl torde finnas vara ett axiom, att någon 
förbättring är att föredraga framför ingen, som jag anser mig böra 
rösta för bifall till den nu föredragna punkten. Jag gör det med 
desto större tillfredsställelse, som, att döma af det anförande, som 
af Herr Chefen för Landtförsvarsdepartementet nu blifvit afgifvet, 
det bör vara att hoppas, att regeringen i frågans närvarande ställ
ning skall finna sig benägen att understödja Utskottets modifierade 
åsigter.

Hvad angår det ifrågasatta understödet åit rust- och rotehållare, 
så, ehuru jag är en bestämd motståndare mot hvarje eftergift af 
grundskatter i egentlig mening, erkänner jag villigt, att lättnader 
äro skäliga i afseende på rustnings- och roteringsskyldigheten, eme
dan de prestanda, som rust- och rotehållare äro förbundne att till 
försvarsverket utgöra, på senare tiden blifvit kostsammare än de 
förut varit. I motsats till en föregående talare är jag också af den 
mening, att vid bestämmandet af dessa understöd man icke bör gå 
allt för njuggt till väga. Men om, hvad jag icke finner klart af 
betänkandet, i understödsbeloppet äfven skulle ingå någon slags 
ersättning för do värnpligtiges längre bortovaro från deras hem 
och yrken, föranlåtes jag att deremot nedlägga min reservation, ty 
det finnes utom rustnings- och roteringsskyldige ett stort flertal af 
landets inbyggare, som icke få mindre olägenheter af den ut
sträckta värnpligten än dessa och som kunde hafva lika berättigade 
anspråk på godtgörelse.

14 Fredagen den 20 April, f. m.
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Grefve Lagerberg: Den ärade representanten för Stockholms Förslag till 
stad, som nyss Träde ordet, var särdeles sträng mot Utskottets be- vamphgtslag 
tänkande och ville under inga vilkor bifalla detsamma. Det är all- (Forts.) 
deles gifvet att den, som vid remissen af Kongl. Maj:ts proposition 
uttalat såsom sin önskan att blott få »något men fullständigt», icke 
kan vara belåten med det förslag, som nu är under öfverläggning.
Men då jag är öfvertygad, att man icke på en längre tid kan få 
»något,» som är »fullständigt», vill jag låta nöja mig med något, 
blott det går framåt, och är derför, för min del, villig att låta mina 
betänkligheter fara för att vinna något positivt, och derföre bifaller 
jag Utskottets betänkande.

Jag hade tänkt försvara Kongl. Maj:ts proposition, som jag i 
alla afseenden anser vida bättre än detta Utskottets betänkande, och 
kunde således sluta med att helt enkelt tillstyrka betänkandet, men 
jag kan icke underlåta att, oaktadt det Kongl. förslaget blifvit till 
och med af Kongl. Maj:ts regering till en viss grad öfvergifvet 
fästa mig vid några punkter deri. Helst skulle jag hafva sett, att 
ett ordentligt organisationsförslag blifvit till denna Riksdag af Kongl.
Maj:t framlagdt. Man hade då åtminstone icke kunnat göra ändrin
gar i förslagets grunder. I allmänhet är det bäst att hafva den 
fasta grunden lagd, innan man bygger ett hus, i synnerhet ett så
dant som skall värna vårt fosterlands sjelfständighet. Så har nu 
emellertid icke skett, och den Kongl. propositionen angifver orsaken 
dertill. Nekas kan dock icke, att ett bestämdt mål blifvit i denna 
proposition uppstäldt, nemligen att efter viss tid komma till ett 
försvar, bygdt på allmän värnpligt. Detta har Särskilda Utskottet 
med en pietet, som gränsar till det underbara, sökt att helt och 
hållet xesonnera bort. Hvarje ord, som kunnat häntyda på ett för
svar, bygdt på allmän värnpligt, har blifvit bortsofradt, och Utskot
tet synes betrakta sitt förslag såsom öfvergång till en organisation, 
byggd på det bestående och sålunda fotad på indelningsverkets bi
behållande jemte en liten värfvad stam. Jag ber Herrarne vara goda 
och komma i håg detta; ty häri ligger det egendomliga i Utskottets 
betänkande och den väsentligaste skilnad en emellan Kongl. Maj:ts 
proposition och Utskottets förslag. Jag för min del är öfvertygad, 
att ett dylikt förslag i längden är ohållbart, icke derför att det icke 
kan verkställas, om man har god vilja och tillräckligt med pennin
gar, utan derför att majoriteten inom representationen, det vill säga 
rust- och rotehållarne, ej vilja hafva en dylik organisation. Emot 
de föreslagna lindringarne tillåter jag mig anmärka att de äro så 
högt tilltagna, att, om det skall blifva fråga om en vidare utsträck
ning af värnpligten, jag icke vet hvar gränsen skall blifva. Det 
Kongl. förslaget lemnar med en viss pietet indelningsverket orub
badt, det »vill icke fälla det gamla trädet, förr än det nya är full
moget.» Det går till och med så långt, att det låter ett nytt befäl 
uppspira bredvid indelningsverket. Allt detta för att kunna skjuta 
indelningsverket å sido när det nya målet är hunnet, således när 
det nya trädet är fullmoget. Utskottet vill icke veta af denna tanke, 
utan ‘förklarar sig icke kunna gilla en sådan plan till försvarets 
framtida ordnande. Kan nu någon tro, att detta kan bära sig i
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Förslag till längden, eller lösa försvarsfrågan? Jag tror det icke. Men, säo-er 
uarnphguUg man; hvarföre då bifalla Utskottets förslag? Jo, derför att vi måste 

(Forte.) en gäng hafva något positivt; vi kunna icke riksdag efter riksdag 
stå qvar och stampa i detta oefterrättlighetstillstånd, hvaruti vi be
finna oss. Jag hoppas, att en kommande representation skall bevilja 
ytterligare medel för en ännu mer utsträckt öfningstid. Bn reser
vant, Herr Abelin, har påpekat hvad som i sådant hänseende måste 
med den nuvarande armén göras. Med sådana förhoppningar har 
jag ansett mig böra öfvergifva mina åsigter om grunden för vårt 
försvars ordnande och antaga Utskottets, som jag icke tycker om 
och hvars syfte jag icke kan fatta på annat sätt än jag sökt antyda. 
Jag ämnar således icke vid de olika punkternas föredragning göra 
anmärkningar, vare sig mot sjelfva lagen eller de föreslagna lin- 
dringarne, ehuru jag fruktar, att dessa lindringar skola reta aptiten 
efter flera ännu större. Jag erkänner likvisst, att lindringar kunna 
vara befogade. Lika med föregående talare har jag redan vid 1867 
års riksdag erkänt detta, ehuru jag ej i princip vill gifva dylika 
för en längre utsträckt värnpligt utan för de ökade bördor rust- 
och rotehållare fått vidkännas till följd af förändrade förhållanden 
så väl i afseende på stammens anskaffande som i och för dess ut
sträckta öfning samt det fallande penningvärdet.

Jag har icke kunnat underlåta att till protokollet uttala dessa 
mina tankar i föreliggande vigtiga fråga.

Herr von Geijer: Med hänsyn till den behandling, försvars
frågan under en följd af år erhållit, tror jag, att det varit ganska 
välbetänkt af regeringen att nu framlägga förslag om antagande af 
allmän värnpligt och utsträckning af öfningstiden från 30 till 62 
dagar. Derigenom har, såsom departementschefen ganska rigtigt 
anmärkt, försvarsfrågan inträdt i sitt första skede och detta blifvit 
begränsadt till ett område, inom hvilket de olika meningarne rörande 
lämpligaste sättet att ordna landtförsvaret kunde rätt väl förena sig. 
Om steget uttagits längre, om öfningstiden blifvit ytterligare ut
sträckt, hade otvifvelaktigt den gamla striden om härordningens

f runder å nyo uppflammat. De, hvilka önska en härordning, grun- 
ad på stam och beväring, hade då helt säkert, under påtryckningen 

från rust- och rotehållarne att blifva frie från rekryteringsbördan, 
funnit sig nödsakade att påyrka rekryteringens öfvertagande af sta
ten, och vännerna af allmän värnpligt, såsom hufvudsakliga eller 
enda organisationsgrunden, lära då ej heller underlåtit att söka göra 
sina åsigter gällande. På den ståndpunkt, frågan nu fått, föreställer 
jag mig att Hen kan blifva omfattad af så väl den ena som den andra 
åsigtens förfäktare, just derföre att regeringens föreliggande förslag 
egnar sig till utveckling lika väl på den ena som den andra af de tvenne 
olika vägar, som för landtförsvarets omdaning kunna komma i fråga att 
beträdas. Det är svårt att säga, om man rimligtvis kan hoppas på 
möligheten att genomföra den organisation, som regeringen tänkt 
sig, eller ett återupptagande af 1875 års förslag. Jag tror att re
geringen för starkt accentuerat detta förslag såsom ett bestämdt 
mål; ingendera af Kamrarne ansåg att landtförsvaret kunde ordnas



i enlighet med 1875 års förslag oförändradt. Detta starka accentu
erande af sist nämnda förslag såsom slutligt mål har haft till följd, 
att Utskottet emot framskridande till sagda mål afgifvit en synner
ligen häftigt hållen protest- Enligt min tanke hade regeringen, när 
den inbjudit de olika meningarne att träffas på neutral mark, gjort 
bäst uti att icke ingå på frågan, huru den blifvande härorganisationen 
borde komma att se ut. Derigenom hade strider om organisations-

frunderna kunnat undvikas, och Herr Krigsministern hade ej heller 
å behöft att, såsom skett under debatten i dag, yttra något rö

rande den saken. Kär han — om jag hörde rätt — förkastade re
kryteringens öfvertagande af staten, såsom varande en arméorganisa
tion, hvilande »på löslig värfningsgrund», tror jag han utsatte sig 
för den anmärkningen, att rust- och rotehållares värfningsskyldighet 
ock innefattar en arméorganisation grundad på värfning, och att det 
svårt nog låter sig bevisas, att af dessa tvenne värfhingsgrunder 
den ena bär sig bättre än den andra. Jag har trott mig böra upp
taga denna del af frågan, för att i viss mån förklara och äfven 
ursäkta den starka färg Utskottet gifvit sin motivering, som jag för 
min del visserligen icke gillar. Med hänsyn till Utskottets sam
mansättning hade jag knappast väntat, att Utskottet skulle lyckas 
komma till en sådan samklang, att detsamma i hufvudsak tillstyrkte 
Kongl. Maj:ts proposition; detta har nu till min glädje inträffat; 
jag hade också hyst den förhoppning, att i denna Kammare icke 
skulle blifva fråga om andra alternativ än Kongl. Maj:ts förslag eller 
Utskottets. En talare har yttrat, att Kongl. Maj:ts förslag i alla 
delar hade företräde framför Utskottets. Jag kan för min del icke 
dela denna åsigt, utan anser tvärt om, att förslaget vunnit betydligt på 
behandlingen hos Utskottet, särskildt beträffande frågan om ersätt
ningen till rust- och rotehållarne. I förbigående kan jag icke under
låta att med några ord bemöta Herr Wallenbergs yttrande, att det 
icke finnes något skäl att sammanbinda frågan om ökad öfningstid 
för beväringen med den om lindring för rust- och rotehållare. Om 
man tager saken så, återföres densamma till en ståndpunkt, som 
med skäl torde få anses öfvervunnen; jag tror att Utskottet gifvit 
goda skäl för den föreslagna lindringen. Uti Utskottets betänkande 
står, att Utskottet, lika med Kongl. Maj:t, ansett, att, i samband med 
och som en följd af den utsträckta öfning Utskottet tillstyrkt, lätt
nader borde beredas för rust- och rotehållet; och detta har Utskottet 
ansett principielt grundadt i sjelfva knektekontrakten, hvilket ock 
en reservant, hvilkens sakkunskap ingen jäfvar, särskildt påpekat i 
sin reservation. Att Kongl. Maj:ts proposition i hvad angår lindrin- 
garne åt rust- och rotehållare skulle vara att föredraga framför Ut
skottets förslag, kan jag icke finna. Jag kan icke föreställa mig, 
att Kongl. Maj:t skulle gjort framställning om de lindringar Kongl. 
propositionen upptager, så vida detta icke skett i sammanhang med 
förslaget till afskrifning af grundskatterna; ty eljest hade säkert 
ifrågavarande lindringar förefallit allt för obetydliga. Utskottet har 
efter mitt förmenande ganska väl behandlat frågan angående lin- 
dringarne i rust- och roteringsbördan; de äro just icke för stora, 
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Förslag till och vissa af dem äro synnerligen behöfliga. Särskildt vill jag fästa 
våmphgtslacj uppmärksamheten på, att statens öfvertagande af beklädnads- och ut- 

(Forts) redningspersedlarnes anskaffning och underhåll är en sak, som ur 
nationalekonomisk synpunkt måste högligen gillas.

Jag vill icke längre uppehålla Kammarens tid, utan slutar med 
att till alla delar instämma i Utskottets förslag med den ändring 
af motiveringen i inledningen, som Utskottets ordförande i sin re
servation angifvit.

Grefve Posse, Gösta: Då jag var en bland dem, som röstade 
för 1873 års skrifvelse, och jag icke besitter den rörlighet i tanke
gång, som jag hört sägas skola finnas hos många af dem, hvilka 
undertecknade samma skrifvelse, och jag således icke kan afstå från 
en af de deri uttalade principer, nemligen den om indelningsverkets 
afskrifning, så följer häraf, att jag icke heller kan förena mig med 
dem, som yrka bifall till Utskottets förslag, emedan detta förslag 
då man läser det i dess helhet, så väl motiven som besluten, tyd
ligen innebär ett fastläsande af indelningsverket vid vårt försvars- 
väsende. Man har visserligen sagt, att så ej skulle vara förhållan
det, men, mine Herrar, jag tror mig kunna åvägabringa, så att säga, 
en personlig bevisning. Ser man på utlåtandet och dermed följande 
reservationer, finner man att Utskottets alla ledamöter hafva reser
verat sig, med undantag af Herrar de Maré och Casparsson. Dessa 
båda Herrar äro kända vänner af indelningsverket och de enda, som 
äro fullt belåtna med Utskottets förslag. Deri tycker jag mig finna 
ett starkt bevis för att förslaget verkligen fastläser indelningsverket 
vid vårt försvar. Jag har under den tid jag varit riksdagsman be
ständigt kämpat mot indelningsverket och jag skall alltid göra det, 
och derför kan jag icke biträda ett förslag, som har indelningsverkets 
fastläsande på sin fana. Då jag nu lika litet, som jag eger rörlighet 
i tankegången i detta hänseende, är i den lyckliga belägenhet att 
vara försedd med ett förslag i hvar ficka och ett i hand, så har 
jag icke haft annat att göra än se till, om jag kunde finna något 
förslag, hvartill jag kunde sluta mig, och i detta hänseende har jag 
just nu fått ett förslag, som hlifvit i Medkammaren framlagdt af 
Herr Key och, efter hvad jag har anledning antaga, omfattas af ett 
större antal ledamöter inom Andra Kammaren. Jag får yrka, att det 
måtte bifallas äfven af denna Kammare.

Det lyder, att Riksdagen, som icke kunnat antaga Kongl. Maj:ts 
nu föreliggande nådiga förslag, förklarar sig vidhålla de i under
dånig skrifvelse den 24 Maj 1873, angående försvarsväsendets ord
nande i sammanhang med indelningsverkets och grundskatternas 
afskrifvande, uttalade grunder; hvilka här närmare bestämmas och 
sammanfattas sålunda:

att krigsmakten skall bestå af:
en genom frivilligt åtagande bildad, af statsverket aflönad stam, 

bestående af befäl och trupp, uppgående till ungefär den nuvarande 
stammens styrka, hvilken, till så stor del som möjligt, förlägges och 
fördelas på landsbygden, samt 

af värnpligtige;
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att hvarje svensk man är värnpligtig från och med det kalenderår, Förslag till 
under hvilket han fyller tjuguett år, till och med det, under hvilket våmpligtdag 
han fyller fyratio år; _

att öfningstiden för värnpligtige må, från nuvarande 30 dagar, 
under loppet af 15 år, småningom ökas till högst 90 dagar, hvilken 
öfning bör försiggå i barackläger;

att, samtidigt med inträdandet af ökad öfningstid för de värn
pligtige och värnpligtslagens tillämpning, statens rekryteringsskyldig- 
het vidtager i mån af indelta manskapets afgång;

att, vid karls afgång, rote- och rusthåll sättes på vakans, det 
senare med öfverlemnande till statsverket af persedlar och häst i 
mönstergilt skick utan ersättning, hvarefter vakansafgift erlägges, å 
hvilken minskning eger rum i enlighet med den i iorut åberopade 
skrifvelse antagna måttstock;

att rote- och rusthåll, hvilka under öfvergångstiden fullgöra sin 
skyldighet in natura, skola årligen af statsmedel uppbära en ersätt
ning, som motsvarar hvad under samma år, med tillägg af föregå
ende afskrifningar, skolat dem tillgodokomma, om vakans från början 
inträdt;

att, i sammanhang med den ökade värnpligtens inträdande, en 
lika afskrifning af alla grundskatter jemväl tager sin början, och 
åsättes jordbruksfastighet enahanda bevillning som annan fastighet, 
hvarjemte förändring i kommunalförfattningarne torde böra försiggå, 
allt i enlighet med mera nämnda skrifvelse;

att erforderliga medel för stamtruppens aflöning garanteras ge
nom lag; samt

att Riksdagen, vid anmälan häraf, i underdånighet anhåller, det 
täcktes Kongl. Maj:t, i öfverensstämmelse med dessa grunder, till 
nästa Riksdag framställa förslag till försvarets ordnande i samman
hang med indelningsverkets och grundskatternas fullständiga af
skaffande.

Då jag nu framlagt detta förslag, kan jag naturligtvis icke vänta, 
att Kammaren skall fullständigt bifalla detsamma, men om Kamma
ren deri vidtager de förändringar, Kammaren kan anse nödiga, så 
kan på grund deraf en jemkning ske af regeringen, och vi få verk
ligen slut på den så mycket omordade försvarsfrågan.

Jag skulle nu yttra mig mera, men vill något vänta. Dock, 
innan jag slutar, hembär jag till Herr Chefen för Landtförsvars
departementet min tacksamhet. Hvad han först yttrade oroade mig 
verkligen, ty han sade, att vår armé är i så dåligt skick, att vi icke 
kunna försvara oss. Detta uttalande, då det skedde från statsråds- 
bänken, var naturligtvis mycket oroande; och Herr Statsrådet sade 
det vara skäl att bifalla förevarande lag. Men längre fram i hans 
yttrande förekom något som lugnade mig. Han sade nemligen då, 
att anledningen till vårt försvarsväsendes dåliga skick vore att vi 
ej hade pontoner, train och en hel mängd andra dylika saker i ord
ning. Jag ser icke, att något hindrar, att Riksdagen beviljar de 
medel som behöfvas för att sätta allt i ordning, men kan omöjligt 
anse, att en beväringslag, som skall träda i kraft 1878 eller 1879, 
kan utöfva något inflytande på vårt försvar i närvarande stund i
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Förslag till anseende till de moln, som kunna synas på den politiska horisonten. 
vämpligtslag j^_r <jet att vj [ gen närmaste framtiden blifva invecklade i svårig- 

heter, måste vi nöja oss med det gamla systemet, ty hvad det vill 
018' säga att kort före ett krig gifva sig in i ett nytt system, det tick 

Frankrike erfara.
Jag anhåller att framdeles få närmare utveckla mina åsigter.

Friherre Stjernblad: Två talare, den ene på Stockholms stads 
bänk och den andre på Stockholms läns, hafva förfarit temligen hardt 
med Försvars-Utskottets utlåtande. En af dessa talare har sagt, att 
Utskottet icke tänkt på landets försvar, utan gjort priset för den 
föreslagna utsträckningen af öfningarne till hufvudsak. Jag tror 
icke, att ett sådant uttalande är berättigadt, ty vore detta förhål
landet, så hade Kamrarne säkerligen icke behöft att vänta så länge 
på Utskottets betänkande, hvilket i så fall nog snart varit färdigt; 
men just derför, att man med lifligt intresse hade landets försvar 
för ögonen, drog det ut på tiden. Flera veckor förgingo, innan man 
företog annat än att diskutera frågan: huru skola vi tänka oss att 
få ett verkligt försvar? Utskottet har också tagit denna fråga i all
varligt öfvervägande. Man måste för detta ändamål kasta en blick 
tillbaka till det°förflutna, till tiden för vårt nya representationsskicks 
införande. Om jag minnes rätt, är det nu sjette gången sedan dess, 
som vi sammanträda för att diskutera försvarsfrågan. Under donna 
tid hafva åtskilliga förslag framlagts. Först vid 1867 års riksdag, 
då man, erkännande den orättvisa grund hvarpå vårt försvar hvilar, 
ville göra en lättnad för rust- och rotehållare. Man hade då den 
fundering att öfverflytta de skyldigheter, som hvila på rust- och 
rotehållare, på kommunerna, och det förslag som då uppstod har 
med hån kallats kommunalförslagct. Då ville man fixera rust- och 
rotehållarnes utgifter till en viss summa. Kom så 1869 års förslag, 
som också gick ut på lättnad. Det följdes af 1871 års förslag, grun- 
dadt på indelningsverkets . bibehållande med ännu större lättnader 
för rust-, och rotehållare och fixering af deras återstående skyldig
heter. Äfven detta föll och efterträddes af 1873 års skrifvelse med 
deraf föranledda 1875 års arméorganisationsförslag, grundadt uteslu
tande på allmän värnpligt med den störa, utsträckning, att alla värn- 
pligtige skulle öfvas lika och fullständigt. Äfven denna organisa
tion ogillades. Det då afgifna utskottsbetänkande åtföljdes af många 
reservationer, hvaraf en, gående ut från en missuppfattning af 1873 
års skrifvelse, vann något understöd inom Andra Kammaren och 
gick ut på öfverflyttandet af skyldigheten att anskaffa karl och häst 
från rust- och rotehållare på staten; men det kunde icke antagas. 
Det återstår efter min uppfattning nu endast att få ett förslag grun
dadt på 1873 års skrifvelse, men ingalunda såsom de, hvilka hittills 
åberopat denna skrifvelse, framhållit. Hvad innehåller nu verkligen 
1873 års skrifvelse? Jo, i få ord: en betryggande arméorganisation, 
grundad på en vidsträcktare tillämpning af den allmänna värnpligten. 
Således är första vilkoret en betryggande arméorganisation. Det 
beror icke på Riksdagen ensam att pröfva hvad som är en fullt be- 
tryggande organisation, och ännu mindre på den enskilde represen-



tanten. Det förslag, som upplästes af den siste talaren, kan väl Förslag till 
svårligen få denna benämning, då han dermed ville framhålla, att v<lrnF !?*s a9 
en stam behöfves af ungefär samma storlek som den nuvarande med (Forts.) 
aflöning af staten och högst 90 dagars öfning för de värnpligtige.
Den, som har något begrepp om den tid, som erfordras för att bilda 
en någorlunda duglig soldat, vet väl att 90 dagar icke äro tillräck
liga, och dessutom ingår i 1873 års skrifvelse såsom en väsentlig 
omständighet, att bland de värnpligtige skall uttagas en stam af befäl 
och kadersoldater att tjenstgöra med godtgörelse af staten. Yi 
hafva således icke kommit derhän att kunna framlägga något förslag 
fotadt på 1873 års skrifvelse och dit komma vi icke på lång tid, 
ty dertill fordras en mera utsträckt öfning för de värnpligtige och 
ett erkännande af principen att de värnpligtige måste delas i två 
afdelningar, en fullständigt öfvad och en mindre öfvad, samt möj
ligen en del alls icke öfvad. Att regeringen skulle — jag vågar 
säga — kunna vara pligtförgäten nog att vilja antaga en armé- 
organisation, om den icke på ena eller andra sättet bibehåller för
mågan att uppehålla arméns numerär, kan jag icke tänka mig. Och 
det finnes icke flera än två sätt att under alla förhållanden uppe
hålla numerären: antingen att bibehålla denna skyldighet såsom obli
gatorisk för rust- och rotehållare, eller också fastställa rättighet att 
bland de värnpligtige uttaga det nödiga antalet, vare sig på fri
villighetens grund eller genom lottning. Förrän vi blifva mogna 
härtill kan icke något förslag framläggas i enlighet med 1873 års 
skrifvelse. Jag har anspråk på att få tro mig icke allenast kunna 
rätt läsa denna skrifvelse utan äfven känna dess anda, emedan jag 
var en af dem som verksamt bidrog dertill, och jag vet väl hvad 
de, som framlade det, menade dermed. Nåväl, mine Herrar, då. vi 
nu stå på denna punkt och alla äro ense om, att hvad som hittills 
framlagts icke kunnat gå igenom, och att det, som borde utgöra 
grunden för en antaglig organisation, icke kan nu gillas, emedan na
tionen icke är mogen derför, hvad böra vi då såsom praktiske män 
göra? Jo, följa den af regeringen antydda väg att söka förbättra 
hvad vi hafva, dermed gifvande rådrum, såsom en talare förut yttrat, 
intill dess enighet om grunden för ett förbättradt försvar uppnåtts.

Utgående från dessa åsigter hade Utskottet intet annat att göra 
än att inbjuda samtliga olika tänkande att mötas på en mark, der 
de kunde fortskrida utan att någons rätt träddes för nära. Man har 
sagt, att det är en obetydlighet, hvarmed försvaret blefve ökadt.
Trettiotvå dagar är visserligen icke mycket, men förslaget innebar 
mera än de flesta tänka. Efter alla bemödanden, som gjorts, stå vi 
dock qvar på samma punkt, som då vi började. Hvad böra vi då 
göra för att komma vidare? Jo, att rubba den rådande hvila, hvaruti 
försvarsväsendet befinner sig, öfvervinna dess vis inertia, taga ett 
första steg, och det andra skall icke låta vänta på sig. Det är all
deles nödvändigt att inslå denna väg i ett land, som fått fägna sig 
åt en så långvarig fred och der en hvar vill vara sjelfständig och 
njuta sin ro utan att rätt fatta det allmännas kraf. Man är tvungen 
att lära barn gå, innan de lära sig att springa. Nationen måste in
vänjas i värnpligten, och genom att de värnpligtige behandlas väl och
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Förslag till 
värnpligtslag 

m. m. 
(Forts.)

få det någorlunda beqvämt på mötesplatserna kan man hoppas att 
uppnå målet. Man skall då se, att det icke är så farligt, att en ung 
man en tid egnar sig åt krigsöfningarne och derunder få lära sig 
att lyda och att skicka sig. Detta är en stor vinst af förslaget. 
En annan vinst är, att man får en värnpligtslag, som gör det möj
ligt att veta, hvilken styrka af värnpligtige man har och huru den 
skall mobiliseras. Sådant kan endast ske genom en ordentlig in
delning i klasser, som här är föreslagen. När nu detta stora mål 
kan och, såsom jag hoppas, skall vinnas, bör man väl ej rygga till
baka för att bereda de föreslagna lindringarne. Och jag tror ej 
heller, att man skall göra det, om en hvar tänker på betydelsen af 
detta steg. Men, säger man, hvarför skola vi köpa hvad hvar man 
borde känna sig manad att frivilligt offra? Jo, hvarje man är plig
tig att tjena i hären från sitt tjugoförsta till sitt fyrationde år, han 
må vara rust- och rotehållare eller icke, och han får derför icke nå
gon ersättning, ty han bringar endast ett offer som han måste ned
lägga på fosterlandets altare. Men lindringar för rust- och rote- 
hållet äro dock föreslagna och de äro billiga. Först och främst är 
det nemligen klart, att genom en utsträckt värnpligt måste hvarje 
man i ledet mera utbildas än hittills, ja så, att han kan blifva icke 
allenast en ledare och ett stöd för de värnpligtige, utan äfven kunna 
fungera såsom underbefäl.

Detta kräfver ju ett offer från rust- och rotehållames sida i form 
af högre lön. Detta är det närmast liggande skälet. Det andra, jag 
säger det fullt och rent ut, är, att dessa rust- och rotehållare hafva 
under mångfaldiga år för landet burit en tunga, uppfylt allas vår 
pligt att skydda landet. Då den indelta armén upprättades, ut
gjorde den icke sjelfva hären, den som först gick ut mot fienden, 
utan den var en reserv. Den öfvades icke heller hvart år, utan 
hvartannat, och endast få dagar. Nu deremot äro öfningarne årliga, 
och soldaten användes till kommenderingar af mångfaldiga slag. 
Kostnaden för karlen har således ökats, men stegringen har visser
ligen ej varit så stor, som man skulle tänka sig att den bort vara. Och 
hvaraf kommer det? Jo deraf, att man skaffat soldaten ett hem. 
Utan det skulle kostnaden för indelta armén vara vida större. De 
lindringar, som här blifvit föreslagna, äro efter min uppfattning fullt 
rättvisa, och äro de då så fasligt stora? Nej, det tror jag icke. 
Kongl. Maj:t har föreslagit såsom lönehjelp 15 kronor per rote. Ut
skottet har visserligen föreslagit 30 kronor, men, utom det att jag 
tror att 15 kronor vore ett väl ringa belopp för roten att emottaga, 
står detta belopp ej heller i något rigtigt förhållande till det verk
liga priset. De öfriga föreslagna lindringarne äro äfven verkligen 
rättvisa, ty de hafva icke skett på andra föremål än sådana, som äro 
tryckande och ojemnt tryckande, såsom remonteringen och rekryte
ringen, hvilka äro så ojemnt återkommande i skilda delar af landet 
och blifva högst tyngande, i mån som välmågan i landet stiger. En 
annan lindring är öfvertagandet af skyldigheten att hålla beklädnad, 
beväpning och remtyg för rusthållet. Det finnes icke ett onus, som 
är så tryckande och tillika irriterande som detta, ty den som bär 
det, vet aldrig till hvad belopp, när eller på hvad sätt han skall
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fullgöra det, Jag tror således, att goda skäl funnits för den i detta Förslag till 
hänseende föreslagna lindring. Och icke förekommer här något köp- värnF a9 
slagande om värnpligten, ty i Utskottets förslag finnes intet vilkor (pörts.) 
för första punkten, utan blott vid den om utsträckt öfning.

Jag ber nu att få bemöta ett uttryck, som fäldes af en af de 
förste talarne. Han sade: att vårt försvar är stäldt på amortering 
och att det blir svagare för hvarje år. Det tror jag är en orättvis 
beskyllning, åtminstone hvad landtförsvaret beträffar, och vi.hafva 
ju nu intet annat att yttra oss om. Vår försvarsförmåga förminskas 
icke, om man gifver rust- och rotehållare ersättning i penningar, om 
man blott bibehåller de skyldigheter de förut hade. Anskaffandet 
af persedlar och öfningarne bero ju på Riksdagens anslagsvillighet.
Vidare har jag ej nu att till besvarande upptaga, men jag vill lägga 
Kammaren på hjertat, sedan jag nu ärligt och så godt jag kunnat 
framstält Utskottets och säkerligen en hvars oförmåga att för när
varande framlägga ett förslag, som på ett tillfredsställande sätt 
skulle definitivt ordna vårt försvarsväsen, att, om afseende fästes på 
de stora stridigheter, som finnas i uppfattningen af de principer, 
efter hvilka försvaret bör ordnas, vi icke hafva att gå någon annan 
väg än den att tills vidare stå vid det gamla och söka utveckla det. 
Föreliggande förslag är åtminstone ett litet steg framåt, och vi hafva 
under nio år icke tagit ett tuppfjät. Snart nog dundra krigsåskorna 
omkring oss, visserligen ännu på afstånd, men hvem vet huru länge, 
och dock står svenska folket så lugnt, som om ingenting kunde 
rubba det. År detta klokt, är det förlåtligt? Jag ber att få yrka 
bifall till denna punkt.

Grefve Mörner, Oscar: Då jag från min ungdom uppfostrats 
i tron på indelningsverkets nytta och att Carl XI och några hans 
företrädare uträttat ett storverk genom detsammas inrättande och 
utvecklande, är det icke så underligt, om jag vid 1867 års. riks
dag, då jag inträdde i den nybildade representationen, slöt mig till 
den åsigten, att vårt försvar borde grundas på stam och beväring 
med utvidgad öfningstid. På senare tider hafva dock händelser in
träffat, som gjort att förhållandena inom Europa omgestaltat sig, 
och de senaste krigstilldragelserna hafva visat, att de gamla armé
organisationerna icke hållit stånd utan att de nya organisationerna hos 
vissa folk med nödvändighet framkallat genomgripande förändringar i 
andra nationers försvarsinrättningar. Detta har hos mig alstrat den 
föreställningen, att för Sverige numera icke gerna står att erhålla 
något betryggande försvar, om det icke grundas på allmän värn
plikt. Jag skulle således obetingadt rösta för ett förslag,. som vore 
härledt från denna uppfattning: och för det skulle jag vilja arbeta 
så mycket i min förmåga stod, och derigenom söka väl uppfylla 
min pligt såsom medborgare. Men jag måste med sorg bekänna, 
att min kännedom om ställningen i landet gifver mig den öfver
tygelse att ett sådant förslag icke skulle komma att ännu röna fram
gång; utan jag tror, att man måste för närvarande och för någon 
tid °eöra intet, eller åtnöja sig med förbättringar i det för handen 
varande, till dess man möjligen kan ernå något, som är fullt nöj-
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Förslag till [ aktigt och betryggande. Häraf kunde det tyckas, som jag borde
vämpiigtslag med nöje sluta mig till det förslag, som Utskottet nu framstält, då 

(Forts ) ^ dagars öfningstid alltid är mera än 30 dagar. Men jag får
erkänna, att om jag också anser mig tvungen att ansluta mig till 
detta förslag, så gör jag det dock visst icke med nöje utan med be
kymmer och fruktan, att jag derigenom mera skadar än gagnar.

Den gamla beväringen öfvades länge under blott 14—16 dagar; 
och först för 16 eller 17 år tillbaka eller kanske ännu något längre 
framstäldes förslag derom, att medel skulle anslås, så att öfningstiden 
skulle utsträckas till 30 dagar. På hvad sätt blef det förslaget genomdrif- 
vet? Det var på de gamla ståndens tid, och jag var icke närvarande vid 
riksdagen, men om mitt minne icke sviker mig, så skedde beslutet ge
nom votering i förstärkt utskott. Förslaget hade förut rönt starkt mot
stånd, men så förkunnades också sedan länge och väl, att nu hade man 
gjort någonting betydande för försvaret. Nu få vi likvisst höra af 
alla sakkunnige, att dessa 30 dagar visst äro något, men skulle det 
gälla krig, så vore vår beväring dock en oöfvad hop, som man så 
godt som utan nytta skulle kasta till fiendens möte. Nu äro 62 da
gar föreslagna. Hvad hör jag derom? Alldeles samma omdöme. 
Icke danas en väl rustad armé på så kort öfningstid som 62 dagar? 
Icke .vinnes derigenom hos vår beväring någon militärisk bildning, 
som i väsentlig mån öfverträffar den nu förefintliga? Hvad kunna 
dessa 62 dagar då möjligen annars verka? Jo, ett tal kommer ut i 
landet, att nu är det gjordt en sådan uppoffring för försvaret, att nu är 
taget ett stort steg och öfningstiden så utsträckt att mera kan ej 
gerna begäras. Nu måtte det väl blifva slut en gång med alla dessa 
yrkanden om utsträckt beväringsexercis och om pålagor för detta 
ändamål. Det torde också verkligen komma, att dröja rätt länge, 
innan man kommer vidare. Det är ett steg framåt, säger man. Jag 
är för min del rädd för att det är föga så. Åro vi månne så sär
deles mycket längre hunna, om vi fått 62 dagars öfningstid, då våra 
militärer saga, att militärbildningen derigenom icke blir i väsentlig 
mån förkofrad, fastän mobiliseringen kommer att gå bättre. Men 
kunde icke beväringen, sådan den är, anordnas så, att mobiliseringen 
blir bättre, och skulle man nu nöjas med ett mindre steg, så hade 
väl 90 dagar bort begäras, helst som denna tid troligen icke varit 
svårare att ernå. Regeringen har nu vacklat i åtminstone 9 år om 
icke längre. Vi hafva fått det ena förslaget efter det andra; vi 
hafva tillåtits att sända skrifvelser, begära förslag och pruta på det 
ena efter det andra; men genom allt detta har nästan bildat sig en 
tro, att det icke läge oböjligt allvar i något förslag utan att alla 
kunde tåla jemkningar, nästan hur stora som helst. Man har läst 
många och långa anföranden för och emot olika systemer; men den 
bestämda viljan, den kraft, som tvingar och besegrar motståndet, 
hafva vp ännu icke sett utvecklas. Om regeringen, i stället för att 
lyssna till vexlande opinioner inom representationen sjelf uppfattat 
ärendet,_ begrundat och beslutat sig för en mening och sedan, kän
nande sin kallelse att i en dylik organisationsfråga uti allt hufvud- 
sakligt leda men icke ledas, arbetat med all sin kraft för det stora 
målet ett betryggande försvar •— skulle vi sannolikt icke nu be-
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höfva på detta sätt försöka komma fram genom att taga små trapp- 
stegsfjät i sender, trappsteg, hvilka i sjelfva verket kunna komma 
att blifva oöfverstigliga hållpunkter. Om vi kunde komma derhän, 
att vi finge en sådan värnpligt, hvarigenom skulle alstras den kän
sla hos nationen att vi måste underkasta oss allvarliga försakelser 
och icke sky faror för att skydda vårt land, då vore några års upp
skof icke nu att beklaga. Ordnandet af landets försvar ligger, Gud 
vare lof, icke i min hand; men måtte de, i hvilkas händer det är 
lagdt, noga betänka sin ställning och öfverväga hvad som fordras, 
icke för en liten tillfällig fördel utan för att vinna ett stort och be
stämdt mål. Från detta yttrande, som jag ansett mig vara berätti
gad att fälla, såväl och hufvudsakligen med afseende på sakens vigt 
som äfven i någon mån af omtanke för mig sjelf, då jag förr yttrat 
åsigter, som icke alldeles öfverensstämma med hvad jag nu sagt, 
öfvergår jag till en annan punkt af frågan.

I främsta rummet förnimmer jag en känsla af harm, då jag här 
finner så kallade lindringar i rust- och rotehållningsbesvären före
slagna. Alltifrån 1867 års riksdag och sedermera, då sådana lin
dringar varit ifrågasatta, har jag rent ut förklarat, att jag icke vill, 
det frågan om lindringarne sammanblandas med försvarsfrågan; och 
på den ståndpunkten befinner jag mig ännu och hoppas att icke 
komma derifrån. Det har blifvit sagdt, att lindringarne icke skulle 
komma att ega rum för att få allmän värnepligt antagen, utan att 
det vore en af omständigheterna påkallad åtgärd med hänsyn till 
den ökade tunga, rustningen och roteringen på senare tiden medfört. 
Eoteringen bör jag veta något om, efter som jag är rotehållare sjelf 
och det för åtskilliga soldater och båtsmän. Jag hör ofta talas om, 
att penningevärdet sjunker o. s. v. Men om jag nu får gifva ut mera 
penningar för underhåll af min soldat, om det som förut kostat 10 
riksdaler nu kostar t. ex. 18, då kommer man icke längre ihåg pen- 
ningevärdets fall, utan det kallas en ökad utgift; då är det icke 
längre någon gammal börda, som utjemnas genom penningevärdets 
förändring utan en förtyngd pålaga. För min del har jag icke märkt 
dessa ökade bördor; jag har tvärtom märkt lindringar. Jag erinrar 
blott derom, att fördom skett hvarjehanda eftergifter såsom angå
ende beklädnaden och mötespassevolansen. Det enda som stigit i 
pris är rekryteringen. Den har verkligen blifvit dyrare och kan 
göra bekymmer, särdeles om det skulle visa sig att svårighet möter, 
att finna personer, som vilja låta värfva sig. I öfrigt vet jag icke 
af någon ökad tunga. Hvad torpen beträffar, så äro de, som jag 
har i Södermanland, icke större än fordom, och om man ock någon 
gång får ombesörja torpets skötsel, är den tungan ringa. Men, sä
ger man, stammen skall nu för tiden öfvas mera; den får ligga på 
längre regementsmöten än som vore önskligt och på hvarjehanda 
kommenderingar. I sådant fall drabbar ju kostnaden för mötena och 
kommenderingarne statsverket i dess helhet men icke rust- och rote- 
hållarne enskildt eller omedelbart.

Jag vill icke säga, att jag försvarar indelningsverket. Jag tror 
tvärtom att detsamma numera enligt den allmänna åsigten är en. 
föråldrad och efter boställenas borttagande vacklande inrättning,
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Förslag till 
värnpligtslag 

ni. m. 
(Fort 8.)
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Förslag till gom bör upphäfvas, ty om också soldaten genom en längre öfnings-
mrnpligtslag kun(}e bringas upp till försvarsduglighet, så förefaller det mig 

(Forts) dock omöjligt att, oaktadt den stora aktning jag hyser för befälet, 
°r S officerarne skulle under den nuvarande organisationen kunna följa 

med sin tid i militäriskt hänseende och intaga den ståndpunkt de 
borde. Men frågan är nu om hvad som bör göras. _ Ja, mine Her
rar deröfver må de besluta, som veta hvad de vilja göra. Jag 
får för min del upprigtigt bekänna, att jag i denna stund icke rig- 
tigt vet det. Kan någonting vinnas med dessa 62 dagar, så vill jag 
obetingadt rösta för Utskottets förslag, sedan det af Kongl. Maj:t 
afgifna icke vidare lärer komma i fråga, men skulle det visas, att 
antagandet deraf kommer att medföra skadliga verkningar på det sätt 
jag antydt; hvad skall jag då göra? Allting beror på, om man tror 
sig hafva förmåga att snart genomdrifva något starkare och bättre. 
Har man denna förmåga, då synes mig, att det vore en vinst om 
man afslog det föreliggande förslaget och genomdref det bättre. Har 
man den icke, så får man väl antaga förslaget, men då är jag rädd 
för, att man på många år icke kommer längre; då stå vi der med 
en föråldrad institution och en otillräckligt öfvad beväring, och lan
dets försvar — det vågar jag icke tänka på under sådana förhållan
den. Mine Herrar! Jag har endast kunnat uttala minat tvifvelsmål, 
mina farhågor och bekymmer, och jag måste sluta med den önskan, 
att, när vidare åtgärder vidtagas, de då måtte kunna ske, på ett sätt 
som vi önska, att derigenom beredes ett försvar, som lemnar hopp 
om framgång. Att jag icke kan biträda det af Grefve Posse framlagda 
förslag behöfver jag väl knappast säga.

Herr vice Talmannen: Då jag står antecknad såsom reservant 
mot Utskottets nu föreliggande förslag, har jag ansett det vara min 
skyldighet att med några ord framlägga mina åsigter i den vigtiga 
fråga, som är föremål för Kammarens öfverläggning. Då Kongl. 
Maj:ts till innevarande Riksdag afgifna proposition rörande försvars- 
väsendet blef känd, tror jag, att den mottogs med ganska delade kän
slor. En lång strid hade fortgått inom representationen, hvarunder 
mycket olika åsigter hade utvecklat sig rörande de grunder, på hvilka 
det slutliga ordnandet af vårt försvar skulle byggas; men ingen af 
dessa grunder, som från olika synpunkter blifvit framstälda, hade 
lyckats att tillkämpa sig ett mera afgörande inflytande på eller en 
bestämdare öfvervigt hos det allmänna tänkesättet. Det var då gifvet, 
att, när den Kongl. propositionen till denna Riksdag framlades, skulle 
en hvar der söka att finna hvad som närmast öfverensstämde med 
hans egna åsigter i den vigtiga frågan. Den Kongl. propositionen 
utgjorde emellertid, om jag så får säga, ett förslag,^ som afsåg, icke 
att lösa denna fråga för framtiden, utan endast att fylla ögonblickets 
kraf, att taga ett steg, som framdeles kunde leda till flera steg vare 
sig i en riktning eller i en annan. Det var således, såsom man fin
ner så väl af motiveringen till sjelfva propositionen, som äfven af 
det yttrande, som Herr Departementschefen nu i full öfverensstäm
melse dermed afgifvit, afsedt att för ögonblicket samla omkring sig 
så många åsigter som möjligt genom att så litet som möjligt vidröra

Fredagen den 20 April, f. m.



27Fredagen den 20 April, f. m. Nio 27.

de stora tvistefrågorna, ock. sålunda för det föreslagna steget framåt Förslag till 
till försvarets stärkande vinna så stor pluralitet som möjligt vore.
För min del försonade jag mig snart med den uppfattning, jag i “•
dessa ord sökt uttrycka, dels på grund af den erfarenhet, som de ( °r S-
föregående behandlingarna af denna fråga gifvit oss sjelfva, dels äf
ven emedan en blick på det sätt, hvarpå dessa stora frågor i andra 
länder blifvit lösta, icke ingaf mig några förhoppningar om att stora 
steg på en gång skulle kunna vinnas, men deremot att man möjli
gen genom att taga små steg framåt så småningom skulle komma 
till målet. Den allmänna värnepligten, fattad i den betydelse, att 
den skulle titgöra den enda och uteslutande grunden för ett lands 
försvar, kräfver af landet stora uppoffringar, och jag vet intet land, 
der ett stort steg i denna, rigtning blifvit taget, utan att detta steg 
varit föranledt af en tvingande nöd eller grundadt på en dyrköpt 
erfarenhet. Jag har en gång hyst den förhoppningen, att möjligen 
hos oss äfven utan dessa vilkor ett stort steg i denna rigtning skulle 
kunna tagas; men denna förhoppning har nu mera fallit. Jag har 
således för min del uppriktigt slutit mig till den ståndpunkt, som 
det Kongl.. förslaget intagit, eller att nu ställa sig på en neutral 
grund, och jag har så mycket mera kunnat göra det, som jag aldrig 
haft något emot att, för vinnande af de första stegen framåt i ut
vecklingen, bygga på det bestående med de förbättringar, som deri 
kunna göras. Jag har således stält mig på en fullt neutral stånd
punkt och hade äfven hoppats, att Utskottet skulle göra detsamma.
Denna förhoppning har dock icke helt och hållet gått i fullbordan.
Utskottet talar visserligen om, att det vill stanna på en neutral grund, 
och om möjligheten för do olika åsigterna att förena sig om hvad 
nu blifvit föreslaget, utan att derigenom hinder sättas för en blif
vande utveckling vare sig åt det ena eller andra hållet. Men denna 
neutrala ståndpunkt öfvergifver dock Utskottet på flera ställen. Jag 
vill nu icke uppehålla Kammarens tid genom att framställa alla de 
anmärkningar jag i detta afseende kunde hafva att göra, så väl hvad 
angår Utskottets motivering som sjelfva de framlagda lagförslagen.
Jag anhåller dock att få framhålla ett par omständigheter med af
seende pa värnpligtslagen, och jag ber Kammaren ursäkta, att jag 
sysselsätter mig med denna lag, ehuru den nu icke egentligen före
ligger till behandling; men det nu föredragna ämnet rör dock til
lämpning af donna lag i vissa delar, och ett bifall till den föreva
rande punkten förutsätter väl äfven bifall till värnpligtslagen. I 
denna lag, sådan den af Kongl. Maj:t blifvit framlagd, har nu Ut
skottet vidtagit åtskilliga förändringar, och jag tror icke att det va
rit några förbättringar. Jag får dock till en början förklara, att, äfven 
sådan den nu föreligger, utgör den dock efter min uppfattning en 
ofantligt stor förbättring i jemförelse med den nuvarande bevärings- 
lagen; den icke blott ökar åldersklassernas antal, den stadgar också 
ett rigtigare och bättre sätt för beväringsmanskapets uttagande samt 
för. kontrollen öfver fullgjord värnpligt, och framför allt, den före- 
skrifver sådana anordningar, att beväringen kan hastigare uppkallas, 
och möjliggör derigenom en någorlunda snabb mobilisering. Men 
jag ber att få anmärka en sak. Denna lag, lika litet som den nu-
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Förslag till varande beväringslagen och likaledes lagen af 1842, innehåller icke ett 
vämpligtslag or(] om den tid, hvarunder en värnpligtig skall öfvas i och för sin ut- 

/f to bildning. Hittills har detta varit beroende på anslagssummorna och
°r de vilkor, som gifvits för dessa anslagssummor. Man kan således

säga, att, då genom särskild lag skall bestämmas den tid, en värn
pligtig skall öfvas under fredstid för att göras duglig för krigstjenst, 
en sådan lag i 'det hela utgör en inskränkning i den myndighet, 
Kongl. Maj:t enligt värnpligtslagen har i detta fäll. Det är således 
icke"utan en viss betänklighet, som jag understödjer det i fråga va
rande lagförslaget, och en ärad ledamot af Kammaren, som nu icke 
är närvarande, har äfven framstält den frågan, hvad det tjenar till 
att man nu genom en lag beslutar, att beväringen skall öfvas så och 
så lång tid," om man icke på samma gång lenmar anslag till dessa 
öfningar. Då emellertid, oaktadt, såsom jag nyss nämnde, alltsedan 
1812 års lag, der ett stadgande fans intaget om ett maximum af tid, 
hvarunder Konungen kunde öfva beväringen i fredstid, några sådana 
bestämmelser icke funnits, anslag till beväringens öfningar ändock 
alltid utgått, så torde det väl vara antagligt att nu, om Konung och 
Riksdag genom en lag bestämt den tid, hvarunder öfningar skola 
ega rum, större trygghet skall förefinnas för att medel för tilläm
pandet af denna utaf båda statsmakterna beslutade lag också alltid 
skola gifvas.

Jemte de båda lagförslag, som Kongl. Maj:t sålunda framlagt, har 
Kongl. Maj:t äfven föreslagit en lindring i rustnings- och roterings- 
besvärct, beräknad till en "tiondedel af en medelvakansafgift på 150 
kronor, samt något motsvarande för båtsmanshållet; hvarjemte Kongl. 
Maj:t äfven, ehuru utan att sätta det i sammanhang med försvars
frågan, föreslagit en nedsättning i grundräntan, allt förslag, som na
turligtvis peka hän mot 1873 års Riksdags skrifvelse i detta ämne. 
Jag tillåter mig nu icke fälla något omdöme om, huruvida det var 
politiskt klokt eller icke, att framlägga dessa förslagjag har derom 
hört olika åsigter uttalas. Jag tror dock, att de stå i full öfverens
stämmelse med den förmedlande ståndpunkt, som Kongl. Majjt nu i 
hela denna fråga ansett sig böra intaga. De olika strömsättningar i 
opinionen, som å ena sidan gå i rigtning mot indelningsverkets full
ständiga afskrifvande, å andra sidan sträfva för dess bibehållande, 
kunna alla i Kongl. Maj:ts proposition finna något för sina åsigter; 
och jag ber att fa förklara, att jag skulle för min del icke lemnat 
mitt understöd åt detta lindringsförslag, så vida jag icke ansåg, att 
rust- och rotehållare verkligen vore i behof af vissa lättnader i sitt 
besvär. Alla andra grundskatter hafva, derigenom att bördorna fixe
rats till bestämda belopp, blifvit beroende af penningevärdet och 
således, liksom detta, fallit i värde och blifvit betydligt lättare allt 
sedan 1865; men rustningen och roteringen äro naturaprestationer 
som icke falla i värde, utan tvärtom ovilkorligen stiga och stiga i 
samma mån som fordringarne på trupp och häst stiga. Då jag så
ledes ansett mig höra biträda hvad Kongl. Maj:t i detta afseende före
slagit, har jag dock på samma gång icke kunnat undgå att finna, att ett 
af de svåraste onexa, som åligga rust- och rotehållare, nemligen remonte- 
ringen och rekryteringen, icke vunnit någon utjemning genom de af



Fredagen den 20 April, f. m. 29 N:<> 27.

Kongl. Maj:t föreslagna lindringarne. Nämnda åliggande kan nemli- Förslag till 
gen verka ganska tryckande, då det icke utgöres af några vid be- ttämpligtslag 
bestämda tider återkommande utgifter, utan beror på huru ofta vid (Forte) 
samma nummer karl eller häst måste ombytas. Jag har derför bi- 
trädt. Utskottets förslag att lemna rekryterings- och remonterings- 
hjelp åt rote- och rusthållare. Men längre än till detta medgifvande 
har jag icke ansett mig kunna gå utöfver Kongl. Maj:ts förslag; och 
jag kan icke hjelpa, att, då jag nu ber att få framlägga mina skäl 
härför, jag måste instämma i hvad ett par representanter här redan 
sagt, då de uttalat ett ord, som alltid är obehagligt att uttala, nem
ligen köpslageri. Otvifvelaktigt hafva de rätt deri. Det ligger och 
har legat här en tanke till grund, som kunde uttryckas sålunda:
»intet för intet, hvad får jag för det jag gifver?» Och går man ut 
från den grundsatsen, har man den tanken framför sig, då måste 
man äfven å andra sidan säga: hvad betalar jag för det jag får. Mine 
Herrar, vore här fråga om en slutlig organisation af vårt försvar, 
kunde man anse, att man genom de nu föreslagna åtgärderna hade 
erhållit någonting helt, någonting, hvarmed man åtminstone för den 
närmaste framtiden kunde vara fullt tillfredsstäld, då kunde man 
säga: ja, det är dyrt, det är för dyrt, men det är dock någonting 
helt och icke blott begynnelsen till något bättre, och vi må då gå 
in på de uppstälda vilkoren. Men då det vi nu skulle få endast är 
en sådan begynnelse,, då måste man också vidhålla den nämnda stånd
punkten, och liksom man å ena sidan frågar, hvilka lindringar och 
eftergifter får jag för detta, så måste man å andra sidan äfven tänka 
efter, hvad har jag att gifva för det jag ytterligare måste fordra.
Ur denna synpunkt har jag icke ansett mig i det i fråga varande 
ämnet kunna gå längre än hvad min reservation innehåller, och hvilken 
jag fortfarande vidhåller. Det är otvifvelaktigt sant, såsom jag re
dan erkänt, att vi, genom bifall till Utskottets förslag, skulle i många 
delar vinna förbättring i vårt försvarsväsende, vi skulle få en bättre 
beväringslag och 32 dagars längre öfningar för de värnpligtige.
Detta är i och för sig naturligtvis en fördel; men den största för
delen anser jag ligga deri, att de värnpligtige efter någon tid skola 
finna, att de kanske just genom den längre öfningstiden hafva vun
nit mera än de förlorat, att de, då de komma från beväringsmötet, 
skola erkänna att de lärt mera än att försvarligt föra ett gevär, att 
de verkligen inhemtat något för sin militära bildning. JJeraf kan 
då också möjligen följa, att den fruktan för utsträckta öfningar för 
de värnpligtige, som nu är rådande hos allmänheten, i någon och 
icke så ringa mån komme att minskas. Allt detta är nu visserligen 
sant, och jag medgifver det fullkomligt. Men en annan sak är det 
dock, huru vida, då vi nu måste tänka oss, att vi icke få stanna vid 
det steg, som nu skulle tagas, utan i framtiden utsträcka det vidare, 
vi för detta steg böra göra så stora koncessioner, som Utskottet 
föreslagit. Jag nämner häribland blott förslaget om att staten 
skulle öfvertaga manskapets vid rusthållet beklädnad och beväring 
samt annan utredning. Det kan visserligen icke nekas, att härmed 
är förenad en stor administrativ fördel och en lättnad för befälet; 
men å andra sidan behöfver man blott kasta en blick på Kammar-
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rådet Anderssons tabeller för att finna, att, med undantag för några 
få regementen, kronan skulle vinna på att sjelf taga rustnings- och 
augmentsräntorna och hålla karlen gratis. Jag anser det derför icke 
rätt och billigt, att så stora eftergifter göras som Utskottet föreslagit, 
så vida man icke erhåller mera än 62 dagars öfningar. Jag måste 
derför qvarstå vid min reservation, och om någon vill förena sig 
derom, kommer jag att derpå yrka bifall.

Friherre Äkerhielm: Ofverläggningen rörande den nu före
dragna första paragrafen af lagförslaget angående värnpligtigs öf
ning i fredstid har, såsom naturligt var, kommit att beröra hela den 
stora och omfattande frågan Det blifver således äfven för mig nöd
vändigt att i någon mån gå utom nämnda paragraf, då jag önskar 
att dels, så vidt jag förmår, besvara en del under öfverläggningen 
fälda yttranden och anmärkningar, dels klargöra den ställning, jag- 
såsom ledamot af Utskottet intager till det slut, hvartill Utskottet 
i sitt betänkande kommit. Härvid ber jag att först få anmärka, att 
flere af Kammarens framstående ledamöter synas mig hafva mera 
uppmärksammat motiveringen till Utskottets ännu icke föredragna 
förslag till värnpligtslag, än hvad jag tror att denna motivering i 
och för sig förtjenar. Jag har icke tvekat att instämma med Ut
skottets ordförande i det motförslag, han i sin reservation i detta 
afseende uppstält; och då jag således får för min del förklara, att 
jag icke kan gilla Utskottets motivering, vågar jag tillika uttala 
den, som jag hoppas, icke allt för djerfva förhoppningen, att, då vi 
kommit derhän, att denna punkt föreligger, af Första Kammarens 
öfverläggningar skall om denna motivering framgå ett omdöme så
dant, att den icke tillerkännes mera vigt, än den bör ega. Sanno
likt är det äfven ur denna motivering, som man hemtat stöd för 
den åsigten, att Utskottets förslag skulle, såsom en talare på vest- 
götabänken yttrade, vara en återgång till 1871 års förslag. Jag för
står icke huru man vid betraktandet af sjelfva förslaget kunnat 
komma till en sådan slutledning; fast hellre har det varit Utskot
tets uppfattning, att i de nu afgifna förslagen förelåge lika litet ett 
strängt vidhållande af hvad år 1875 afsågs, som en återgång till 
hvad man år 1871 ville; utan att här vore endast fråga om att taga 
det enda steg framåt till vinnande af ett mera betryggande försvar, 
som under för handen varande omständigheter vore möjligt. På 
samma gång jag framhåller denna Utskottets uppfattning, ber jag 
tillika att, med anledning af några här fälda yttranden, få påminna 
om, att det är en lagfråga som nu föreligger, och då för sådana 
frågors afgörande inom Kiksdagen fordras båda Kamrarnes samstäm
mande beslut, har Utskottet i sitt sträfvande att intaga en neutral 
eller förmedlande ståndpunkt, för att ega förhoppning om vinnande 
af ett resultat, det vill säga försäkra sig en majoritet både i denna 
och i den Andra Kammaren, tvungits att gå längre, än må hända 
flere bland Utskottets ledamöter från början förestält sig vara nöd
vändigt. Att jag för min del särskildt befunnit mig i den ställnin
gen, får jag öppet erkänna. Emellertid tror jag icke, att det om
döme, den talare från Stockholms län, som började förhandlingarne,

30 . Fredagen den 20 April, f. m.



Fredagen den 20 April, f. m. 31 N:o 27.

behagat yttra, derom att Utskottet uppenbarligen behandlat frågan Förslag till 
mindre ur synpunkten af hvad landets försvar kräfver, än ur den vämphytslag 
af hvad pris som bör betalas för en månads längre vapenöfning, är (Forts") 
fullt billigt, om man tillser under hvilka förutsättningar Utskottet 
arbetat.

Hvad som framför allt erfordrades, var ju att komma till enig
het i ämnet. Att jag derför ansett mig icke böra vidhålla min åsigt 
i hvarje detalj i fråga, utan hellre uppoffrat min personliga mening 
och afstått från att reservera mig, der jag eljest kunde haft någon 
anmärkning att göra, räknar jag mig icke till last. Jag kan emel
lertid väl förstå, att en äldre och mera erfaren riksdagsman, såsom 
den ärade talaren, anser sig ega rätt att strängt vidhålla sin åsigt 
och icke vill böja sig eller underordna sin mening, äfven då ända
målet gäller att vinna enighet i en fråga, hvars lösning är så vig
tig som den nu föreliggande. Men på samma gång jag erkänner, 
att jag kan förstå en sådan ståndpunkt, skulle jag för sakens skull 
beklaga, om den blefve flertalets. En annan talare, som är repre
sentant för Stockholms stad, har framstält en annan anmärkning 
mot Utskottets betänkande, som jag icke vill obesvarad förbigå.
Han fäste sig nemligen vid, att icke i sammanhang med de båda 
nu afgifna lagförslagen jemväl förelåge någon garanti för anvisande 
af framtida anslag för de värnpligtiges öfningar. Skälet dertill 
torde väl af hvar och en vara kändt. Utskottet har till en början 
icke haft rättighet att afhjelpa sådant genom att i sjelfva lagen in
lägga något stadgande om anslag till öfningar. Vidare drabbar den 
gjorda anmärkningen lika väl frågan om anvisande af andra jemför- 
Hga anslag, t. ex. till indelta arméns öfningar. Dessa anslag måste 
ju i Kamrarne afgöras i vanlig ordning och kunna således äfven de 
blifva beroende på gemensam votering. Jag hyser emellertid det 
förtroende till det nya statsskicket, att, derest den nu föreliggande 
lagen antages och de föreslagna lindringarna beviljas, Kiksdagen 
också, då det slutligen gäller att ärligt öfva hvad man beslutat 
skola öfvas, skall visa sig mogen att häfda sin ställning såsom sven
ska folkets ombud. Eljest skulle en allt för hård dom falla öfver 
det år 1865 införda statsskicket, hårdare, än jag hoppas få upplefva.

Slutligen ber jag att få förklara, att, om jag äfven, såsom jag 
nämnt, kan förstå de talares ståndpunkt, hvilkas anmärkningar jag 
hittills berört, jag deremot alls icke kan förstå deras ståndpunkt, 
som nu, då man kan till stärkande af vårt försvar uttaga ett steg, 
visserligen ett varsamt steg, men dock ett steg framåt, tillräckligt 
för att våga hoppas att framdeles, sedan folkmedvetandet mognat 
och män kommit efter oss, hvilka väl ock de hafva rätt att besluta 
om sitt lands öden, en vidare utveckling af det påbörjade skall 
kunna ega rum, deras ståndpunkt, säger jag, hvilka nu, då man kan 
fatta ett sådant beslut och derigenom möjligen komma till enighet, 
medvetet eller omedvetet, vilja dölja sitt afslag bakom ett skrifvelse- 
förslag, hvilket måste medföra ett uppskof, som ingen vet hvarthän 
det skulle bära och hvilket icke är bindande för Kiksdagen och icke 
bundit den tillförene; ett förslag sådant, att jag icke kan fatta huru 
en man, hvars lyckliga ställning skänkt hans tidiga ungdom känne-
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dom om sitt eget lands historia, som med den mognade mannens 
lugna blick kan bedöma andra länders och folks öden och som, då 
han en gång kallas från sitt värf, eger en son, åt hvilken han får 
lemna det i arf jemte sin fria torfva och sin moders språk, kan ett 
enda ögonblick ega vilja att frambära detta förslag. Jag dömer icke; 
historiens dom faller tungt nog en dag; jag upprepar blott, att jag 
icke förstår en sådan ståndpunkt.

Af hvad jag yttrat torde klart framgå, att jag i detta allvarliga 
nu icke tvekar att tillstyrka bifall till Utskottets förslag.

Herr von Ehrenheim: Då jag fått ordet i denna vigtiga fråga, 
hoppas jag, att Kammaren vill tillgifva mig, om jag börjar med att 
kasta blicken något tillbaka. Försvarsfrågan i en mera omfattande 
form är ett arf redan från våra sista ståndsriksdagar. Då den nya 
representationen sammanträdde, förklarades genast och på initiativ 
af talrika enskilde riksdagsmän, att denna frågas lösning utgjorde 
Riksdagens främsta och vigtigaste uppgift. Den har också åter
kommit så många gånger, att, om ensamt detta vore tillräckligt att 
häfda åsigtens giltighet, skulle det visserligen bevisa, att ingenting 
ansetts vigtigarc. Hvart annat år, 1867, 1869, 1871, vid två särskilda 
riksdagar, 1873, 1875 samt nu i år, hafva mer eller mindre omfat
tande förslag till försvarsfrågans lösning varit framlagda. De, som 
hafva gått ut på positiva åtgärder, hafva ständigt förolyckats. Skrif- 
velser i olika syftningar hafva deremot flera gånger blifvit före
slagna och antagna, någon gång af representationen samfäldt, stun
dom af blott den ena eller andra Kammaren. Man må visserligen 
beklaga, att frågan står qvar i olöst skick, men man bör kanske 
icke så mycket förvåna sig deröfver, om man tänker på dess be
skaffenhet. Mycket skiljaktiga meningar hafva yppat sig bland 
sjelfva fackmännen, inom hvilkas insigter på det militära området hvar 
och en ju önskar att lita. Frågan, synnerligast framstäld i den 
form, som den hade vid 1873 och 1875 årens riksdagar, då det gälde 
antagandet af en mycket vidsträckt värnpligt, gick, om jag så får 
säga, till hvar och en individ, den inträngde i hvarje familj, den 
inverkade i stor utsträckning på det industriella området. Slutligen 
få vi icke glömma, att hos talrika representanter frågan fått en 
mycket olycklig form. Den har i första rummet blifvit en skatte- 
lindringsfråga, hvarpå det af Grefve Posse nyss upplästa förslaget 
utgör en så bjert belysning. Man bör dock vara Grefve Posse tack
sam för, att han framlagt sitt förslag, emedan det fullständigt visar, 
hvad man på den ståndpunkten önskar, men icke förtjenar förslaget 
derföre något afseende. Man kan ju fatta, att den, som icke längre 
anser indelningsverket vara en duglig organisationsform, önskar att 
äfven med stora finansiella uppoffringar på en helt annan grund 
bygga försvaret och är villig att för sitt mål uppoffra äfven de till
gångar indelningsverket erbjuder. Man kunde ju möjligen säga, att 
rustnings- och roteringsbördan sammanhänger med försvarets ord
nande i en viss form. Och om man icke vidare skall hafva en in- 
delt armé, kan. man sätta i fråga, om eu ersättning i penningar kan 
fordras i stället för prestationer. Men svårt är det att fatta, att,



Fredagen den 20 April, f. m. 33 N:o 27.

-då man säger, att det bör finnas en stam, och då man tillegnar sig 
det hos indelningsverket egentligen karakteristiska, att stammen är 
i orterna kantonerad, man då kan sätta i fråga att upphäfva indel
ningsverket, som just utgör en sådan stam. Hvad man deremot 
kan begära, är att någon eftergift i indelningsverkets bördor må 
medgifvas; men att sjclfva indelningsverket skall upphäfvas, kan 
man, enligt min tanke, på den ståndpunkten icke med någon följd- 
rigtighet begära ej eller någonsin försvara.

För min del tror jag, att just den stora omfattning frågan städse 
fått, utgör ett väsentligt skäl till, att den icke är längre kommen; 
och derför har jag med tillfredsställelse sett det försök, som nu 
blifvit gjordt, att göra ett steg på vägen, i hopp att sedermera från 
detta steg, såsom Het vanligen sker då man fortskrider, lättare kunna 
komma att taga ytterligare steg i samma rigtning. Om Utskottets 
förslag, hvilket i afseende på öfningstidcn är väsentligen lika med 
Kongl. Maj:ts, blifver antaget, gäller det att visa, att den ökade 
öfningstiden både i militäriskt och medborgerligt afseende medför 
fördelar. Man skall, om det lyckas, säkerligen sedan lättare komma 
till en längre öfningstid, än om man behölle de bestämmelser som 
nu gälla, tills en mera omfattande förändring på en gång kunde

f enomföras. Man skall, såsom en annan talare redan erinrat, om 
enna ökade öfningstid, — om bestämmelsen, att beväringen skall 

öfvas 62 dagar, blir väl tillämpad, vinna det stora resultat, att all
mänhetens obenägenhet för längre vapenöfningar minskas. Man skall 
lyckas att visa, att dessa ynglingar, som återkomma från sin mili
tära öfning, hafva vunnit i lydnad, uppmärksamhet och ordnings
sinne så mycket, att man finner, att den tid de tillbragt i lägret, 
icke varit förspild, utan för dem till stor nytta. Ingår detta en 
gång i folkmedvetandet, vinnes härom full erfarenhet, så skall ett 
af de väsentligaste skälen till motstånd mot den allmänna värn- 
pligtens vidsträcktare tillämpning säkerligen också försvinna. Ur 
dessa synpunkter kan jag icke säga annat än, att jag lifligt önskar 
framgång åt det framlagda förslaget om ökande af beväringens va
penöfningar, om jag också erkänner, att det blott är ett steg till 
det mål, dit man önskar komma.

Mot de föreslagna lindringarna i rustnings- och rotehållnings- 
besväret hafva åtskilliga och skarpa anmärkningar blifvit gjorda. 
Jag sluter mig i detta afseende till Herr Fåhrteus. Jag erkänner 
dem icke såsom en ersättning för ökad värnpligt, hvilken ålägges, 
icke blott rust- och rotehållare, utan hvar och en af landets söner; 
men jag erkänner dem såsom en billig ersättning för de ökade 
kostnader, som rustnings- och roteringsskyldigheten redan länge 
medfört; jag erkänner dem vidare såsom en ersättning för de otvif
velaktigt större anspråk, som i följd af den ökade beväringsexerci
sen, skola så småningom ställas på den indelta stammen. Från denna 
synpunkt tror jag man kan försvara dem, äfven om man icke vill 
fästa någon vigt vid det historiska faktum, att Kammaren år 1867 
tillstyrkte sådana lindringar och år 1871 antog en Kongl. proposition, 
som gick ut på att ordna indelningsverket på ett sätfi som för rote-
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Förslag till hållet medförde stor lättnad. Det återstår nu att yttra sig om den 
värnpligtslag till hvilken eftergifterna höra gå. I det afseendet kan man

m' ™" ju tvista nästan hur länge som helst. Naturligtvis finnes en gräns 
derför, men denna gräns är icke ett smalt streck, utan ett område, 
der man kan gå hvarandra till mötes. Mig synes de lindringar, 
som föreslås i föreliggande betänkande, icke öfverskrida den gräns, 
hvartill man kan gå. Om man vill medgifva lindringar, är det skäl 
att göra det i sådan omfattning, att det kännes för den som får 
dem; och jag tillåter mig att anmärka mot Kongl. Maj:ts förslag, 
att de lindringar, som der föreslås, äro så diminutiva, att åtminstone 
öfverallt, der flere åboer äro förenade till en rote, de icke skulle 
komma att kännas.

Af alla dessa skäl sluter jag mig till dem, som yrka bifall till 
Utskottets förslag i den nu föredragna punkten; och jag kan icke 
annat än tillägga, att, om ett bifall skulle blifva Riksdagens beslut, 
skall det lända till en höjning i tänkesätten; och känslan af en så
dan höjning skall både inom representationen och hos den stora 
allmänhet, som, stående utanför representationen, lifligt intresserar 
sig för denna vigtiga fråga, ganska tydligt göra sig märkbar.

Herr Wijkander: Såsom Kammaren torde finna af min till 
Utskottets betänkande fogade reservation, har jag en från Utskottets 
majoritet skiljaktig åsigt i den nu föreliggande vigtiga frågan, och 
enär jag i allt väsentligt delar de åsigter, som af Departements
chefen uttalats i hans anförande till statsrådsprotokollet, har jag 
efter min förmåga inom Utskottet kämpat för ett bifall till den 
Kongl. propositionen oförändrad. Jag skulle önskat, att Utskottet 
stannat på den neutrala grund, som det Kongl. förslaget intagit. 
Detta har Utskottet, såsom en talare redan anmärkt, icke gjort, och 
min öfvertygelse är, att den uppfattning, som Utskottets majoritet- 
nu visat sig hysa, i sina konseqvenser ovilkorligen måste leda till 
en härordning, hvarigenom den stora frågan efter min uppfattning 
icke blir nöjaktigt löst, och i öfrigt medföra följder, som Riksdagen 
säkert icke är villig att taga, en öfvertygelse, som de inom Utskottet 
försiggångna öfverläggningarna icke varit cgnad att mildra.

Hvad de i fråga satta lindringarna beträffar, har jag erkänt och 
erkänner fortfarande billigheten af att sådana göras, och Kongl. 
Maj:ts förslag erkänner det äfven. Men jag har icke kunnat fatta, 
att dessa lättnader, sådana Utskottets majoritet nu föreslagit dem, 
stå i något förhållande till den i fråga satta utsträckningen af värn- 
pligten. Jag har derför icke ansett mig böra gå med majoriteten 
längre än ett stycke på den slippriga vägen och jag delar i detta 
afseende de åsigter, som denna Kammares vice talman nyss ut
talat.

Emellertid har detta betänkande nu blifvit framlagdt för Kam- 
rarne; och frågan blir då, hvad under närvarande förhållande är i 
praktiskt hänseende klokast att göra. Jag skulle för min del helst 
vilja lemna min röst till Kongl. Maj:ts proposition. Men då rege
ringen nu sjelf, om icke öfvergifvit densamma, så åtminstone för
klarat, att hon icke har något emot att Utskottets förslag antages,



35Fredagen den 20 April, f. m.

torde det ej vara någon framgång att hoppas för ett sådant yrkande. 
A andra sidan måste man dock äfven erkänna, hvilka betänklig
heter man än för (ifrigt må hysa, att genom ett bifall till Utskottets 
förslag skulle ändock ganska mycket vinnas. Derigenom vinnes för
stärkning af vara försvarskrafter, och ännu mera, derigenom vinnes 
ordning och reda; ja, för att tala rent ut, man vinner möjlighet att 
mobilisera den föga öfvade beväringen, en möjlighet, som, med nu 
gällande lagstiftning, egentligen icke finnes; ty nu — må vi icke 
dölja detta för oss — skulle en verklig mobilisering gå så långsamt, 
att fienden hunne framtränga genom halfva eller hela landet, °innan 
beväringen blefve färdig. Vid sådant förhållande anser jag mig 
skyldig att lemna min röst åt Utskottets förslag; men jag uttalar 
dervid till Kammarens protokoll, att jag gör det nödd ocli tvungen, 
tvungen af för handen varande förhållanden.

Herr Grofven och Talmannen tillkännagaf, att anslag blifvit ut
färdade till sammanträdets fortsättning kl. 7 e. m.

Herr Mannerskantz: Ingen har någonsin hörts neka, att den 
lraga som nu afhandlas är den mest angelägna af alla de frågor, 
som vart samhälle har att lösa; och dock måste jag hemställa till 
dem bland Kammarens ledamöter, som hafva minne af hvad som 
under senaste årtionde inom vårt offentliga lif tilldragit sig, om icke 
just denna fråga, som alla ställa i främsta rummet och förklara vara 
den mest angelägna, det oaktadt — på samma gång alla andra frågor 
mom samhället antingen redan blifvit lösta eller gått framåt när
mare till sin lösning — nu kommit på en sådan ståndpunkt, att, 
sedan den började att afhandlas, den aldrig stått längre tillbaka än 
i närvarande stund, klan har härför sökt skjuta skulden än på den 
ena än på den andra; men, såsom någon—jag mins icke hvilken — 
redan uttalat, vi måste erkänna att vi alla bära skulden för. att icke 
en så fast öfvertygelse och så kraftig vilja inom vårt land uppen
barat sig och gjort sig så gällande, att frågan mot alla stridiga me
ningar och intressen kunnat föras framåt till sin snarast möjligt 
behöfliga lösning, utan att vi i stället låtit än den ena och än den 
andra hindrande omständigheten, af jemförelsevis ringa vigt, som 
dermed sammanbundits, skjuta den egentliga hufvudfrågan åt sidan.

1 början af det skede, som kan anses hafva inträdt med det 
nya representationsskicket, gick frågan dock med bestämda steg 
framåt; ty under det första qvinqvenniet kom man stegvis längre 
och längre, närmare och närmare till dess lösning, eller till ett 
aftal emellan statsmakterna om det sätt, hvarpå våra försvars
krafter borde komma att ordnas, och att en väsentlig förstärkning 
deraf kunde beredas. Hvarför gjorde man vid den tiden det? Der
för att man gick fram på den gamla nationela grunden och sökte 
ur det bestående utveckla det som skulle komma. Motstånd mötte 
val äfven då; men det gälde icke egentligen den grund, på hvilken 
man skulle organisera försvaret, ty alla voro då ense, att det såsom 
förut skulle byggas på en dubbel försvarslinie af stamhär med be
väring såsom reserv, som man redan egde, och att man skulle ut-
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Förslag till veckla det hela till ökad styrka genom att på en gång stärka stam- 
vämpligtslag pären och reserven genom begges fortgående utbildning till ökad 

(Forts) stridsduglighet. I denna rigtning makade man frågan allt mer 
och mer framåt, fastän såsom välkändt är ett för mången ovän- 
tadt mostånd hade uppstått från deras sida, som förut underhållit 
stamhären och hvilka nu förklarade, att, om de ifrågasatta väsentliga 
förändringarne i härens organisation beslutades, de ansågo de kon
trakt upphäfda, som ett par hundra år förut blifvit mellan kronan 
och en större del fastighetsegare å landet afslutade. Den skyldighet, 
som desse fastighetsegare åtagit sig, att uppställa och underhålla ett 
visst antal soldater, yrkade de vara fästad vid det vilkoret, att de i 
och för landets försvar icke skulle få vidkännas nya andra tillskott 
i personliga ansträngningar, än dem i kontraktet faststälda. Nu 
lemnar jag för min del derhän, om dessa anspråk från början borde 
anses fullt giltiga eller icke; detta beror på huru långt man ville 
drifva den ifrågasatta utvecklingen af på en gång stamhären och 
beväringen och om något så väsentligt mera betungande än förut 
hade för de rustnings- och roteringsskyldige blifvit föreslaget, att på 
grund deraf ifrågavarande kontrakt kunde anses brutna eller böra 
upphäfvas. Emellertid utgjorde tvisten härom det enda hindret då; 
men äfven med afseende derå var det så nära att de ekonomiska 
påståendena å ena sidan och de militära å den andra vid 1871 års 
urtima riksdag bringats till öfverensstämmelse, att blott några få 
röster fattades för att det förslag, som då var å bane, skulle blifvit 
af Riksdagen antaget. Blott 15 röster i den ena Kammaren fordrades 
för att det Kongl. förslaget till ny härordning skulle hafva gått igenom, 
och, hade så skett, hade vi erhållit en så fast utgångspunkt, att vi 
oupphörligen sedan skulle hafva kunnat fortgå i den inslagna rigt- 
ningen att på samma gång förstärka stamhären och beväringen, och 
det hade genom detta förslags antagande blifvit lätt att, i skydd af 
det gamla indelta härsystemet, öfvergå till en alltmera allmän tillämp
ning af det på långt utsträckt värnpligt grundade nya härbildnings- 
sättet; ty i afseende å den ekonomiska sidan af frågan innehöll för
slaget det uttryckliga stadgandet, att en bestämd gräns en gång för 
alla skulle sättas för de uppoffringar, som från de af rust- och rote- 
håll betungade skulle för dem ålagda härunderhåll utkräfvas. Det 
var ju naturligt, att, då man ville utsträcka stamhärens öfningar 
långt utöfver hvad förr varit vanligt, på det att den skulle kunna 
följa med tidens kraf, en gräns måste sättas för de uppoffringar, de 
betungade skulle hafva skyldighet att för sådant ändamål vidkännas. 
När, såsom här sedermera blifvit påstått, för att bilda en duglig 
soldat erfordrades minst ett års öfning, och man förut nöjde sig 
med tre månaders vapenöfning för rekrytbildning, är det klart, att 
härigenom med hänseende till knekten, som det ålåge rust- och 
rotehållarne att hålla, och de fordringar, som skulle kunna å honom 
ställas, en betydlig tillökning i underhålls bördans tyngd derigenom 
måste uppkomma och att det derföre var nödigt att bestämma en 
gräns, utöfver hvilken de underhållsskyldige icke skulle kunna be
tungas. Men då denna gräns blifvit satt och rust- och rotehållarne 
icke kunde drabbas af större tunga, än de förut fått vidkännas, hade



man äfven erhållit större frihet än förut att handtera den indelta 
knekten med hänseende både till hans antagningssätt, tjenstetid och 
utbildning och man hade sedan kunnat, alltjemt med tillämpning af 
det system, jag förut vidrört, fortgå, att både i antal och duglighet 
förstärka stamhären och i jembredd dermed successivt öka bevärin- 
gens öfningar och man hade då med säkerhet gått framåt, under 
det man allt mer och mer i värnpligtens ande utvecklat vårt för
svar, ordnande det på två särskilda linier, en med längre och en 
med kortare öfningstid. På det sättet skulle man hafva kunnat ut
bilda en stor krigsduglighet inom hela folket och man hade redan 
länge varit på väg fram emot det föresätta målet, att bereda oss ett 
betryggande försvar efter att hafva på ett tillfredsställande sätt till
godosett såväl de ekonomiska som de militära fordringarne.

Detta ville man emellertid icke; efter den inträffade motgången 
gjordes intet nytt försök och så kom år 1873 med det beslut, Kiks- 
dagen då fattade; och detta beslut •— det borde erkännas äfven af 
dem, som till dess fattande medverkade — är det, som nu står hin
drande framför oss vid hvarje försök vi vilja göra att väsentligen 
förstärka vårt försvar och som så länge det icke har blifvit undan- 
röjdt skall stå qvar och förorsaka samma svårighet som för när
varande att kuöna gorå något verkligt framsteg i nämnda hänse
ende; ty derigenom bestämdes, att man skulle förstöra det gamla 
försvarssystemet och den grund, hvarpå det hvilade, eller jord- 
egarnes skyldighet att underhålla stamhären — men lädes icke nå
gon annan säker grund i stället, hvarpå den blifvande nya försvars
organisationen skulle kunna byggas. Derigenom togs äfven bort 
den möjlighet, man förut hade att vidare, under långt och stadigt 
fortgående utveckling till ett starkare försvar, både kunna bibehålla 
stamhären vid oförminskad styrka och börja utveckla värnpligts- 
systemet inom den gamla ramens skygd; fältet lemnades helt och 
hållet fritt och man blott framhöll, att det gamla borde bytas ut 
mot något nytt, som man kallade en mer utsträckt allmän värnpligt, 
men utan närmare bestämning, hurudant det skulle vara eller se ut 
jemte den i samband dermed beslutade omhvälfningen af alla våra 
gamla skatteförhållanden. Sär detta beslut, som af den dåvarande 
regeringen genast accepterades, sedermera skulle tillämpas, framstäldes 
ett par år senare, eller år 1875, från regeringen ett härorganisations- 
förslag med en så långt utsträckt allmän värnpligt, att den genom de 
stora personella uppoffringar och ansträngningar, som det åsyftade att 
utkräfva, nödvändigt måste, såsom den då kom fram, verka afskräc
kande på hela folket, som var alldeles ovant vid något sådant, som 
man nu ansåg plötsligt och oförberedt kunna af detsamma fordras. 
Herr vice talmannen har här nyss antydt, hurusom andra folk blott 
under tider af yttersta nöd gått in på att utsträcka den allmänna 
värnpligten så långt, som hos oss föreslogs, och då framstälde. man 
för oss helt tvärt förslag om en sådan utsträckning af den allmänna 
värnpligtens utöfning, som vi väl bort få tid att småningom vänja sig 
vid. Dessutom påkallade den föreslagna härorganisations-systemets 
genomförande, allra helst då det sammanbundits med en annan re
form af de mest storartade dimensioner, så stora ekonomiska upp-
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offringar för samhället, att man blott och bart för den skull borde 
draga sig tillbaka derföre; och då det framlades kunde icke heller 
samtidigt framläggas beräkningar, hvarken på hvad det skulle komma 
att kosta eller ens om samhällets krafter voro tillräckliga att uppe
hålla ett sådant system. Icke heller tillfredstäldes genom detsamma 
de fordringar, hvilka hade både uppstälts och medgifvits böra utgöra 
vilkor för antagandet af detta system, eller afskrifning af de stora 
bördor, både indelningsverk och grundskatter, som förut hvilat på 
jorden. Med ett ord, allt var uppstäldt och föreslaget på ett sådant 
sätt, att väl ingen kunnat finna det bära vittne om någon stats- 
mannavishet att framkomma med ett sådan förslag; och äfven inom 
Konungens råd uttalades ju derföre också åtskilliga starka tvifvels
mål om lämpligheten af dess framläggande. Under sådana förhål
landen bör man icke undra öfver, att representationen sköt det för
slaget ifrån sig med förklarande, att det var något, som icke kunde 
af folkets ombud gillas, ej heller bör man af dess fall vilja draga 
den slutsatsen att representationen icke är villig medverka att 
förstärka landets försvar.

Långt från att oupphörligt hålla sig fast vid detta organisations
system, som möttes af så ringa sympati inom både representationen 
och folket, och anse sig pligtig att endast i den förmen gå framåt 
mot det tänkta och sökta målet, hade man väl sedan det underkänts 
bort inse, att man endast gradvis, genom att gå steg för steg, borde 
söka uppnå detta mål att på den allmänna värnpligtens grund kunna 
bygga oss ett starkare försvar. Men, hade man ansett sig böra stå 
fast vid 1875 års härorganisation, då hade man alltid bort hålla • 
den fanan högt uppe och icke vid något tillfälle, såsom nu, gömma 
den alldeles undan och, i stället för att förra gången vilja gå alltför 
långt, nu knappt göra något verkligt framsteg; ty, när landets rege
ring icke tydligt och stadigt alltid visar vägen, då är icke lätt att 
veta, om man skall följa den eller icke, och detta är icke sättet att 
med kraftig vilja föra en fråga, sådan som denna, fram till målet.

Nu har man emellertid föreslagit några mycket små förändrin
gar eller förbättringar i härorganisationen, samt sökt bereda sig dem 
genom ganska stora eftergifter i afseende på härunderhållet. Hvad 
de nu föreslagna lindringarne beträffar, får jag för min del säga, 
att, om de kunde betraktas ensamt för sig, jag icke skulle fästa mig 
vid dem; ty om de mätas med hela frågan, skola de befinnas vara 
af så underordnad vigt att de, om blott man vinner trygghet att 
verkligen på samma gång erhålla ett starkare försvar, icke böra tagas 
synnerligt i betraktande. En och annan omständighet med afseende 
å dessa lindringar eller ersättningar måste jag dock fästa uppmärk
samheten på. Om vi vilja och måste öfva den stamhär, vi hafva, 
minst dubbelt så mycket som förut och den således, i stället ior att 
förut undergå tre månaders rekrytexercis, måste underkastas två, 
tre kanske flere gånger så lång utbildning till vapentjenst, då böra vi 
väl för så väsentligen ökad tunga anse oss nödsakade att utgifva 
ersättning. Likaså, om vi vilja kommendera rytteriet och dess hästar 
till dubbelt, tredubbelt så lång tjenstgöring som förut, och den för
höjda kostnad, som härigenom för de med soldatunderhållet betun-
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gade förorsakas, är en följd af krigskonstens utveckling och icke af Förslag till 
stegrade varupriser, då måste väl anses rätt och billigt att äfven vamphgtslag 
härför beviljas ersättningar. Men kostnaden för detta måste af hela (Forts) 
samhället bestridas och icke uteslutande af dem, som förut buro 
tungan af stamhärens underhåll. Ur denna synpunkt har jag följ
aktligen icke något att anmärka mot de erbjudna eller föreslagna 
lindringarnc eller ersättningarne — men saken måste också betraktas 
ur en annan ändå mycket vigtigare synpunkt — ty om man vid 
detta tillfälle medgifver så stora eftergifter, som nu äro ifrågasatta 
och med hvilka bortfaller en rätt väsentlig del af den tunga, som 
förut ålåg rust- och rotehållarne, och på samma gång icke bestämdt 
och uttryckligen frångår det kompensationssystem, som år 1873 
uppstäldes, och hvarigenom det preliminära aftalet emellan stats
makterna träffades, att beredandet af ett fullt betryggande försvar 
för vårt land skulle motsvaras af indelningsverkets och grundskatter
nas totala afskrifning inom en tid af några och trettio år — då 
ställer sig förhållandet mycket annorlunda; ty om man då framdeles 
kommer att med hvarandra mäta ersättningen för härunderhållet och 
deremot svarande vinst för försvaret efter samma måttstock som nu, 
är fara värdt, att, då vi nu efterskänka minst en fjerdedel af rust- 
hålls- och roteringsbördan för att erhålla ingenting mera i utbyte 
deremot, än blott en månads utsträckning af beväringens öfningar, 
vi i en framtid efter ett par tre lika stora nya eftergifter skola 
finna oss hafva efterskänkt allt som funnits att gifva, utan att i 
ersättning derför i afseende å våra försvarskrafters förstärkning hafva 
bekommit något annat eller mera än blott 3, 4 gånger så lång 
öfningstid för de värnpligtige; och hvad vi då vunnit för försvarets 
betryggande kan jag verkligen icke inse. Jag kan icke fatta, att, 
då man vid en riksdag säger det vara omöjligt att bilda en soldat 
på kortare tid än ett år, man straxt efter kommer och föreslår åt
gärder, hvarigenom vi skulle kunna tvingas att vara nöjda med att 
hela den här vi slutligen komme att få skulle erhålla endast 3, 4 
månaders öfning. Detta är emellertid hvad man måste förutse och 
frukta att vi skola erhålla, om vi antaga det nu framlagda förslaget, 
som, utan väsentlig vinst för tillfället måste försvåra försvarets fram
tida utveckling, och som, konseqvent fullfölj dt, måste leda till att 
vi slutligen icke få annat än en milishär med fyra månaders öfning, 
utan stamhär.

Det linnes således mycket starka skäl att påstå, att det nu fram
lagda förslaget, med blott den otillräckliga ökning af beväringens 
öfningstid, som det innefattar, skall leda, icke till försvarets stärkande, 
utan till dess försvagande. Om deremot förslaget varit så uppstäldt, 
att man antingen icke bjudit någon bestämd stor direkt ersättning 
för de trettio dagarne eller också, att man, jemte det man erhållit 
en månads tillökade beväringsöfning och i förening dermed hade 
beviljat de ifrågasatta eftergifterna, man på samma gång skulle er
hållit säkerhet för att den gamla stamhären, under väntan på att 
det stora målet eller ett säkert betryggande försvar skulle kunna 
vinnas, hade blifvit så underhållen och utvecklad, att den gått framåt 
i duglighet och ej lemnats att förfalla, skulle förslaget hafva varit
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Förslag till godt och öfverensstämmande med hvad jag anser för närvarande 
vamphgtslag pafva bort göras; men, då man lemnar frågan, om vi skola få be- 

(Forts'.) källa den gamla stamhären eller icke, helt och hållet oafgjord och 
icke heller skjuter fram utan i stället håller undan det andra målet,, 
den rena värnpligtshären, och då man tyckes färdig att vilja låta 
den krigsbildade stamhären försämras utan att veta det mål, hvartill 
vi sedan skola få komma, kan man genom den lilla förbättringen i 
de beväringsskyldiges utbildning som nu är föreslagen icke anses 
föra saken framåt utan snarare på ett olyckligt sätt tillbaka, icke 
anses stärka försvaret utan försvaga det. Vill man icke behålla det 
gamla systemet med den indelta hären såsom stamhär och icke heller 
öfvergå till en sådan värnpligtsorganisation som 1875 föreslogs, då 
måste man väl ingå på hvad från andra sidan påyrkats, eller att det, 
fastän indelningsverket afskaffas, dock skall finnas stam och beväring. 
Knappt en enda gång har från den andra delen af representationen 
framställningar om försvaret blifvit gjorda utan att detta fordrats; 
och äfven om det må vara sant, såsom här förut blifvit påpekadt, 
att det är svårt att bilda en stamhär, då man icke får behålla den 
indelta grunden, är det dock nödvändigt att försöka göra det, ty 
annars komma vi icke ur fläcken, utan qvarstå med en oöfverstiglig 
höjd framför oss alltjemt på samma ställe, så vida vi icke kunna 
sägas gå tillbaka derigenom att det gamla icke underhålles; men, 
om man icke alltför fort låter det indelta stamsystemet utgå ur hä
ren, kan man försöka att småningom ur de värnpligtiges led bilda 
en ny stam genom att öfva somliga längre och andra kortare tid. 
Då blifver visserligen frågan, huru man bland de värnpligtige skall 
utse dem, som höra utbildas till stamhär, men derom är icke nu till
fället att yttra någonting. Det är dock icke något nytt sätt att för 
en härbildning använda den allmänna värnpligten, då det ifrågasättes 
att en del af de värnpligtige skola uttagas till längre öfning, under 
det att man later de andra under kortare tid öfvas; ty i andra län
der har man gjort på samma sätt, uttagit en del till mycket lång 
tjenstetid och låtit de andra vara, så att de icke alls behöft öfvas, 
och de, som uppgjorde 1875 års förslag, framhöllo också, att, långt 
från att det skulle vara någon skada, att dela de värnpligtige i två 
olika klasser, detta ur både militärisk och statsekonomisk synpunkt 
borde anses mycket fördelaktigt.

Det är alldeles naturligt, att, om man vill öfvergå från en form- 
för försvaret till en annan, man, fastän under ständig uppmärksamhet 
att aldrig låta sina användbara krafter förringas, dock måste gå grad
vis till väga och göra utbildningen successiv, emedan man då möj
ligen på samma gång kan öfvertyga nationen att den eftersträfvade 
reformens genomförande icke alltför mycket skall anstränga sam
hällets krafter. Jag tror följaktligen, att, om icke den nuvarande 
krigsstyrelsen skulle kunna finna någon utväg — jag yttrar mig 
uppriktigt — att lösa frågan annorledes än emellan att ännu länge 
behålla den indelta hären, men utan att bevara och utveckla dess 
militäriska duglighet, eller ock att bygga den nya härorganisatio
nen helt och hållet på de i 187o års förslag antagna grunder, saken 
är af så stor vigt, att man, på' det ej farligt uppskof med försvarets
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stärkande skall uppkomma, borde försöka, om icke en annan krigs- Förslag till 
styrelse skulle kunna göra det bättre. Att en sådan tanke yttras, varnV 
detta bör ju icke kunna anses vara i minsta mån förnärmande för (Forts'.) 
någon, ty alla måste vi ju erkänna, att det icke ar någon lätt sak 
att° finna lösningen af en fråga utaf den beskaffenhet, som denna.
Men man får dock icke ge sig till ro förr än den verkligen blifvit 
löst, och det tror jag icke kan sägas ha skett genom det nu gjorda 
försöket. Det är ju äfven öfverallt vanligt i alla lifvets förhållanden, 
att, då en misslyckas, en annan får taga vid; och det bör väl gälla 
mer om fosterlandets vigtigaste angelägenhet än om någon annan.

Af allt hvad jag nu yttrat skulle logiskt kunna dragas den kon
klusionen, att jag, emedan det är alltför otillfredsställande svagt, 
måste rösta mot det förslag, Utskottet framstält; men det kan jag 
dock icke göra, ty jag finner det vara nödvändigt, att, när man i 
afseende å försvarsutvecklingen i vårt land råkat in i ett sadant 
kaos, som det, hvari vi nu befinna oss, då söka finna någon utväg 
att kunna komma ut derifrån. Då man så länge skjutit, upp donna, 
framför andra, vigtiga frågas afgörande, som icke blott i 15 år.utan 
under hela den tid af 40 år, jag varit med i det offentliga lifvet, 
stått på dagordningen, utan att man under hela den långa tiden 
lyckats vinna mer än blott lo dagars ökade öfningar, då måste man, 
ehuru man efter att hafva sträfvat så länge för att ändtligen finna 
en fullt nöjaktig lösning när nu i dess ställe endast erbjudes oss 
det lilla, som nu föreligger och hvilket i militäriskt hänseende äfven 
krigsstyrelsen icke kan säga vara af något verkligt gagn ty icke 
kan 62 dagars vapenöfning anses tillräckligt af den, som sagt, att 
man icke kan bilda en duglig soldat ens på tolf månader nästan 
med belåtenhet motse hvarje"förändring, som anvisar någon möjlig
het till förbättring, och det förslag, som nu föreligger, har åtmin
stone den förtjensten, att det innebär ett, fast mycket litet, steg till 
förändring, som, ensamt för sig, gerna skulle äfven af mig kunnat 
utan tvekan förordas, samt visar den goda viljan att lemna den 
orörliga ståndpunkten och komma någonstädes; och då jag anser, 
att det icke finnes något vigtigare än att.alla förena sig för att göra 
åtminstone nåcjot för försvaret och att nationen, representationen och 
regeringen icke kunna stå till svars för om ingenting nu heller 
göres, måste, efter min åsigt, då tillfälle nu erbjudes att taga äfven 
detta om ock allra minsta steg framåt, detta steg äfven uttagas. Det, 
som dessutom dock är ett verkligt godt i det föreliggande kungliga 
förslaget, det är den delen deraf, som utgör förslag till värnpligtslag; 
ty blott och bart att få en sådan lag är mycket värdt och jag skulle 
på det kraftigaste och med stor tillfredsställelse hafva understödt 
antagandet af denna lag, om icke något annat vant dermed sam
manbundet. Jag för min del finner mig således föranlåten att rösta 
för bifall till Utskottets framställning i denna punkt, men då jag 
icke kunnat förbise, att en ringa vinst som för dagen göres köpes 
med en stor fara för framtiden, gör jag det, såsom den siste talaren 
sade, dertill nödd och tvungen och emedan jag. icke kan få något 
bättre. Jag vill derjemte uttrycka min bestämda förhoppning., att 
det stora målet, vårt lands fullt betryggade försvar, icke alltjemt
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vSrntMnffinn kiattC k°mma aR förblifva så långt i bakgrunden undanskjutet som 
m. m. nu k1’ ll*-an måtte söka ga framåt med bestämda steg på

(Forts.) ^*e partiela reformernas bana och dervid icke ensamt fasthålla vid 
hvad hvar och. en ibland oss enskildt för sig må anse vara rätt och 
riktigt utan tillika tänka på hvad af andra mer eller mindre starka 
meningar eller intressen påyrkas; och må ock i sådana frågor som 
denna ingen tänka sig kunna föra något igenom, om han går rätt 
mot den ström, som af den allmänna meningen i landet framdrifves.

Jag röstar för bifall till det framlagda förslaget.

Iderr De M are, Gustaf: En ärad ledamot på skaraborgs- 
bänken, som för några ar sedan i denna Kammare vid ett tillfälle, 
lika allvarligt som detta, förklarat, att han med modersmjölken in
supit kärlek till indelningsverket, har i dag yttrat, att brist på rör
lighet i tankegången hindrat honom att kunna bifalla Utskottets för
slag, enär indelningsverket derigenom skulle vara fastläst; och såsom 
skål, att indelningsverket, genom antagandet af Utskottets förslag, 
skulle för all framtid blifva fastläst, har han ansett den omständig
heten att jag och en ledamot af Andra Kammaren icke reserverat 
oss mot Utskottets förslag. Jag måste öppet erkänna, att jag är och 
alltid har varit vän af indelningsverket, men detta har icke hindrat 
mig att inom detta Utskott, som jag haft äran tillhöra, ställa mig 
på den neutrala grund, som i motiveringen till Utskottets förslag är 
angifven. Utskottet säger nemligen i motiveringen: »att det — utan 
att taga hänsyn till frågan om sättet för försvarets ordnande i en 
mer eller mindre aflägsen framtid — ansett sig endast böra föreslå 
sådana förbättringar i den närvarande försvarsorganisationen, som 
utan att rubba de grunder, på hvilka densamma hvilar, äro egnade 
att öka härens styrka och underlätta en ordnad mobilisering». Vidare 
säger Utskottet, att det ansett de åtgärder, hvilka nu ifrågasättas, 
med lika nödvändighet påkallade, hvilken framtida organisation vårt 
försvar än må erhålla otc». Dessa ord anser jag vara så bestämda, 
att någon tvekan icke gerna kan uppstå derom, huruvida Utskottet 
stält sig på. en neutral grund eller icke. Men på denna neutrala 
grund står icke Kongl. Maj:ts nådiga förslag till Riksdagen. Herr 
Chefen för Landtförsvars-departementet har alldeles oförtydbart fram
hållit den meningen, att det steg, som nu är föreslaget Riksdagen 
att taga, skulle utgöra det första steget till utveckling i den rigt- 
ning, som 1875 ars förslag angaf. Det är deremot som majoriteten 
inom Utskottet ansett sig böna uttala ett öppet ord, och jag gör mig 
äran af att hafva tillhört denna del af Utskottet, samt står lör det 
klandrade uttrycket. Med den kännedom, jag eger, och som jag är 
öfvertygad, att alla, som vistats på landet, måste ega, kan det icke 
utgöra en hemlighet, att i närvarande stund ett förslag, bygdt på 
samma grund som 1875 års förslag, icke kan genomdrifvas. Det kan 
icke genomdrifvas af den regering, som nu är, eller af de män, som 
nu sifta i Konungens .rad, och icke heller af någon regering i den 
närmaste framtiden. Ar det då icke representationens pligt att ut
tala detta öppna ord till Kongl. Maj:t? Jag tror detta, och jag tror,
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att det är nödvändigt att det blifver uttaladt på det att icke de för- Förslag till 
slag, som kunna komma efter detta, skola ovilkorligen blifva afelagna, ™™pivgw.ag 
derföre att de syfta i den rigtning 1875 års förslag anvisade och (Forts.)
som landet i denna stund icke vill gå in på. På annat satt bör 
Utskottets öppna förklaring icke tolkas, och jag vågar uttala don 
tanken, att det skulle vara allt annat an lyckligt, om denna Kammare, 
vid blifvande behandlingen af värnpligtslagcn, skulle vilja stryka 
dessa ord af motiveringen, som förekomma i inledningen till sam-
ma ^ao-

Här har blifvit sagdt, att, genom ett antagande yif Utskottets 
förslag, skulle indelningsverket vara fastläst. För min del får jag 
säga, att jag icke förstår, hvad det vill säga, att låsa fast indelnings
verket eller någonting, som beror på Konung och Eiksdag att ändra; 
ty om vi också vid innevarande riksdag fatta ett beslut, som kan 
synas gå i sådan rigtning, är icke detta något, som hindrar näst
kommande Riksdag eller hvilken Riksdag som helst att ändra detta 
beslut; och detta sker otvifvelaktigt, om opinionen i landet ändrar 
sig, emedan representationen måste gå och kommer alltid att gå i 
drå rigtning, som utgör landets allmänna opinion, och gör den det 
icke, må den förgäfves inbilla sig att kunna genomföra något som 
länder till landets båtnad.

Mot de lindringar i rust- och rotehållares bördor, som Utskottet 
föreslagit, har gjorts många och allvarsamma anmärkningar.. Jag vill 
likvisst bedja att få fästa uppmärksamheten på, att dessa lindringar 
icke kunna anses vara obefogade. Om, såsom jag hoppas, öfnings- 
tiden för beväringen blifver utsträckt till 62 dagar, skall ovilkorligen 
följden deraf blifva, att öfningstiden måste ökas äfven föröden in
delta armén, då den indelta soldaten skall tjena som förgångsman 
och underbefäl för beväringen. Detta kommer otvifvelaktigt att 
medföra en ökad tunga för rust- och rotehållare. Under sådana om
ständigheter vågar jag påstå, att det icke kan anses orättvist eller 
obilligt, att dessa rust- och rotehållare erhålla någon lindring. En 
utsträckning af öfningstiden för indelta armen kommer alltid att 
för dem medföra ökade utgifter vid antagandet af soldat och för den
nes aflöning samt för torpets skötsel och så vidare. Jag anser af 
dessa skäl, att Utskottet varit fullt befogadt att föreslå dessa lättna
der, hvilka icke kunna anses för stora, om frågan reduceras till sina 
rätta proportioner. Tror någon, att den ökade öfningstiden af 32 
dagar kan vinnas, så framt man nedsätter de af L tskottet föreslagna 
lindringarne, så bör han icke bifalla dem; men jag tillåter mig yttra, 
att den, som anser, att sådant kan ske för en mindre ersättning än 
den föreslagna, misstager sig om ställningen för ögonblicket. Det 
torde icke vara så alldeles säkert, att hvad som är föreslaget anses 
ens tillfredsställande, så att bifall kan vinnas till denna lagen; myc
ket mindre då att någon afkortning skulle kunna ega rum.

Rörande det skrifvelseförslag, som här blifvit framstäldt, vill jag 
endast yttra, att jag i den delen instämmer med Friherre Akerhielm; 
och vågar jag uttala den förhoppning, att detta skrifvelseförslagpnom 
Kammaren icke skall samla många röster. Af skrifvelse!’ torde Kongl.

Fredagen den 20 April, f. m.
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Maj:t fatt nog, och verkningarne af dessa skrivelser tror jag hafva 
m. m. 1 a^mänhet varit sådana, att vi icke böra bära fram ännu en till. 

(Forts.) Jag anhåller om bifall till Utskottets förslag

Förslag till 
vämpligtslag

Herr Abelin: Då jag går att yttra mig i denna vigtiga fråga, 
torde det tillåtas mig, såsom föregående talare, att beröra det före
gående Utskottsbetänkandet i hela sin utsträckning; och detta desto 
heldre som det torde tillkomma mig, att- inför Kammaren något när
mare redogöra för min reservation och för de skäl, som förmått mig, 
att i vissa fall icke instämma med Utskottet.

Till en början ber jag då få förklara, att jag icke hyser samma 
betänkligheter som Utskottet mot 1875 års förslag. Jag har en gång 
gifvit detsamma min röst, och jag skulle äfven nu göra det, om det 
i sm helhet förelåge till antagande, och derest icke ett tillfredsstäl
lande. försvar pa den bestående grunden skulle kunna vinnas. Jag 
ber vidare få bemärka, att jag städse erkänt, att man på grunden af 
ren värnpligt. kan komma till den högsta fullkomlighet af försvars
organisation likasom till den relativt högsta kraftutveckling. Men 
jag har dermed icke velat erkänna, att hvarje organisation på denna 
grund är att föredraga framför den organisation, som kan åstadkom
mas på den hos oss bestående. Då nu emellertid 1875 års förslag, 
enligt hvad komiterade för granskning af samma förslag formligen 
uttryckte, gick så långt ned i fordringar på de värnpligtiges öfning 
och tjenstgöringstid som möjligt, för att kunna lemna ett, såsom 
man hoppades, betryggande försvar, och då detta förslag det oak
tadt hvilket redan vid dess behandling vid 1875 års riksdag blef 
fullkomligt klart, och genom detta Utskottsbetänkande äfven ådaga
lägg08 — icke har utsigt att vinna Riksdagens bifall, och detta skulle 
blifva förhållandet med hvarje annat förslag, som, upprättadt på ren 
värnpligts grund, erbjöde motsvarande fasthet, så synes mig också 
dermed vara anvisad den väg, vi hafva att följa för utvecklingen af 
vårt försvar.

. När. derför Utskottet underkände den grund, på hvilket Kongl. 
Maj:ts till Riksdagen framlagda förslag hvilar, hade det, synes mig, 
bort tydligt angifva den grund, som det vill sätta i stället, eller än 
bättre, föreslå de. åtgärder, som på denna grund till utbildande af 
försvaret borde vidtagas. Så har Utskottet icke gjort. Utskottet 
har visserligen alldeles bestämdt undanskjuta 1875 års förslag; det 
har sagt hvad det icke vill, men likasom fruktande konseqvenserna 
af sitt steg, har Utskottet inskränkt sig att förklara, att det icke 
ansåge »nödigt eller lämpligt att nu afgöra något rörande den fråga 
huru försvaret för framtiden bör ordnas». Regeringen sättes häri
genom, derest Riksdagen accepterar Utskottets förfaringssätt, i oviss
het om Riksdagens önskningar och afsigter, och de åtgärder, som 
vidtagas för utveckling i den ena eller den andra riktningen, måste 
derigenom blifva mer eller mindre sväfvande och i viss mån bero
ende af slumpen, huruvida de kunna blifva till -väntad nytta eller 
icke. Betänkligare är dock, att, då man icke angifver vägen, på 
hvilken den fortsatta utvecklingen bör ske, vårt försvarsskick torde 
komma att länge förblifva vid det steg Utskottet förordat, och hvil-
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ket, på sätt från flera håll blifvit anmärkt, likväl icke så synnerligen Förslag till 
kraftigt bidrager att stärka vårt försvar. Jag har af dessa skäl ogillat vamphgtslag 

Utskottets motivering. (Forts.)
Man må nu välja den ena eller andra grunden, så bör man se 

till, att kraftiga åtgärder vidtagas för att göra byggnaden på densamma 
så god sig göra låter; och då nu, för att åt en organisation på den 
hos oss bestående grunden: stam och beväring, gifva erforderlig kraft 
och fasthet, första och sista vilkoret blir en utveckling af det sam
manhållande elementet i det hela, våra stamtrupper, så hade, synes 
mig, ett uttalande eller än bättre åtgöranden i denna rigtning icke 
bort saknas; ty om vi icke bereda våra stamtrupper en ordnad för
längning och en tillfredsställande utbildning, förlorar detta system 
sitt förnämsta stöd och värde.

Då jag uttalat orden »stam och beväring», och då jag i min 
mån sökt verka för genomförandet af ett förslag på denna grund, 
torde jag böra deröfver yttra några ord, synnerligast som en ärad 
reservant, hvars öppet uttalade åsigt specielt i denna fråga och hvars 
insigter i hithörande ämnen, jag högt värderar, mot den organisations- 
tanke, som dessa ord, stam och beväring, innebära, afkunnat sin för
kastelsedom. Af mina föregående uttalanden bör det vara klart, att 
jag icke sätter denna organisationsform såsom den förnämsta eller 
den, som under alla förhållanden företrädesvis bör eftersträfvas; men 
jag har icke kunnat underlåta att finna, och det torde äfven med- 
gifvas, att användbarheten af denna organisationsgrund ytterst beror 
på den utveckling, som gifvcs de element, hvaraf organisationen 
består. Benämningen gör ju föga, blott icke något vanrykte följer 
densamma, och det kan icke sägas vara här förhållandet. Sjelfva 
tanken: en fast, längre tid tjenandc stam eller kader af befäl och 
trupp, den kan sägas genomgå de allra flesta äfven nyare tiders 
organisationer, och den förmedlas eller utvecklas efter olika länders 
behof och förhållanden. För att endast beröra, hvad som ligger oss 
närmast, tillåter jag mig påpeka, hurusom elitinstitutionen i 1875 års 
förslag visar en sträfvan att gifva en del af manskapet en större 
utbildning och en längre tjenstgöring, än åt massan värnpligtige, i 
ändamål att gifva fasthet och ökad styrka åt det hela. Och der icke 
denna tanke ingår i sjelfva organisationsformen, der kommer den, då 
kriget har längre varaktighet, att få sin tillämpning i praktiken.
Jag skulle kunna anföra mångfaldiga bevis på sanningen af denna 
sats, liksom åtskilligt talande till stöd för sjelfva tanken, men jag 
vill icke trötta Kammaren dermed. Jag ber blott att få anföra ett 
par synnerligen betecknande drag från Polska befrielsekriget. Då 
under detta krig en del af Ryska armén lidit stora förluster, begärde 
befälhafvaren för densamma, att erhålla förstärkning ur reserven af 
nybildade soldater, i ändamål att införlifva dessa med qvarvarande 
äldre soldater vid regementena, enär, såsom det heter och med flere 
exempel visas, erfarenheten från kriget talade för riktigheten af en 
sådan method; och från polska sidan anföres, hurusom inom denna 
armé erfarenheten gaf vid handen att, då de bataljoner, som bestodo 
af blandadt unga och gamla soldater, voro utmärkta, de bataljoner, som 
uppstäldes af endast äldre soldater, som tillförene varit i tjenst, voro
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Förslag till betydligt sämre, och de, som bestodo af endast nybildadt manskap
larln m a'J rekl7ter> dugde till ingenting. Med dessa yttranden till stöd för 

satsen, har jag ingalunda velat säga, att det nu föreliggande förslaget 
i något hänseende nöjaktigt löser frågan eller på ett tillfredsställande 
sätt tillämpar tanken. Dertill hade fordrats en större öfning för de 
värnpligtige, en väsentligare utveckling af stammen och framför allt, 
hvartill nu hvarje plan saknas, en fullständig organisation.

Då emellertid det visat sig, att en utsträckning af de värnplik
tiges öfningar utgör största hindret för åstadkommande af en1 till
fredsställande organisation, i hvilken rigtning det vara må, så fram
går deraf än mera oeftergifligt, att vi måste söka bibehålla stammen 
och att åt den gifva den största möjliga utveckling. I min uppfatt
ning af hvad som på denna grund kan med god vilja åstadkommas, 
och af omöjligheten att på den rena värnpligtens grund komma till 
en något så när betryggande härordning, skulle jag till dem, som 
bryta stafven öfver organisationsformen, stam och beväring, vilja hem
ställa, om de framför denna föredraga organisationsformen, beväring 
utan stam, i den inskränkta mening, hvad rörer de värnpligtiges öf
ningar, som fästes vid benämningen »beväring»; ty utan tvifvel 
skulle sistnämda organisationsform blifva rådande, der vi öfvergåfvo 
stammen. I fråga åter om den stam, som vi borde ega, äro mina 
åsigter allt för väl kända inom denna Kammare, för att jag skulle 
behöfva upprepa dem. Dessa åsigter grunda sig, bland mycket an
nat, på en känd och ofta åberopad sats, den nemligen; hvad 
som finnes har fördelen af att vara till, och för att sätta det, som 
icke är, i stället för det som är, fordras offer, hvilka det alltid är 
godt att undvika.

Med dessa mina nu uttalade åsigter, har jag också, såsom jag 
hoppas, förklarat olämpligheten, sedt endast från sidan af stammens 
beskaffenhet, af det skrifVelseförslag, som af en ärad representant 
från Västergötland blifvit föreslaget. På den sats, jag nyss uttalade, 
hyilar ju också sedan flera år tillbaka hela organisationstanken, stam 
och beväring, och då man på allvar sökte tillämpa den, var det nöd
vändigt taga hänsyn icke blott till det bestående, utan ock till det, 
som med landets förhållanden, dess föreställningssätt och tillgångar’ 
var möjligt och förenligt. Och månne icke denna hänsyn till före
ställningssättet och tillgångar äfven ingick i 1875 års förslag? Helt 
visst! Ty utan att komiterade hade varit bundne vid en sådan hän
syn, vågar jag antaga att förslaget i en och annan del skulle fram
kommit i annan form, än det nu föreligger.

I. hvad. jag tillåtit mig yttra till försvar för tanken, stam och 
bevaring,. ligger icke, jag upprepar det, något påstående, att denna 
organisationsform skulle vara under alla förhållanden den mest efter- 
sträfvansvärda, än mindre ligger deri någon protest mot ärliga sträf- 
vanden med rena medel till hvad som bättre är; men hvad jag sagt, 
torde deremot gifva stöd för den åsigt, att man på den för oss an
tagligen enda möjliga väg kan med god vilja åstadkomma något till
fredsställande, under förutsättning likväl att man icke äfven här 
ryggar tillbaka för de åtgärder, som äro af nöden för att vinna må
let. Att under afvaktan på de tänkesätt, som i en framtid kunna
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utvecklas, göra intet eller så godt som intet, torde i allmänhet i stora 
frågor icke vara tillrådligt, och satsen är, då frågan gäller en så vig
tig sak som landets försvar, rent af fördömlig och kan till sina följ
der blifva på det högsta olycksbringande. Vi hafva icke framtiden i 
vår hand och vi veta icke, hvilken form den kan gifva den ena eller 
den andra samhällsinrättningen. Vår pligt är, synes mig, att söka 
verka för den tid, som är, och för hvad som med denna tids före
ställningssätt och förhållanden är det bästa möjliga. Jag hade der
före upprigtigt önskat och sökt att verka för, att, då intet positivt 
mål stod att vinna, Utskottet åtminstone skulle klart och tydligt an- 
gifvit den väg, hvarpå vi i fråga om försvarets utrustning borde 
fortgå; och jag skulle önska, att Riksdagen kunde så förfara, på det 
regeringen, i hvars hand organisationen måste läggas, måtte blifva 
i tillfälle att utan dröjsmål vidtaga nödiga mått och steg.

Hvad sjelfva värnpligtslagen angår, är jag i en och annan fråga 
al olika åsigt med Utskottet, men önskar dock upprigtigt och varmt, 
att detta förslag måtte antagas; och jag torde komma, att vid före
dragningen deraf, i de punkter, der jag är af skiljaktig mening, till 
protokollet angifva min åsigt. Beträffande slutligen den öfningstid, 
som ifrågasattes och hvilken gifvit anledning till mycken öfverlägg
ning, beklagar jag upprigtigt, att den icke från början blifvit före
slagen till åtminstone 90 dagar. Detta hade så mycket hellre låtit 
sig göra, och har icke kunnat vara Riksdagen oväntadt, alldenstund 
Kongl. Maj:t redan förut föreslagit en så lång öfningstid, och den
samma varit dels af Riksdagen" godkänd, dels ock på' särskilda 
motionärers förslag ifrågasatt. Då emellertid mina bemödanden i 
detta afseende inom Utskottet varit fruktlösa, och då jag här icke 
skulle vilja med ett annat förslag åstadkomma splittring eller för 
öfrigt framkomma med ett förslag, som jag är säker på icke kunde 
vinna framgång och jag, först som sist, önskar att något måtte göras; 
yrkar jag bifall till den föredragna punkten.

Hvad vidkommer de af Utskottet, såsom en följd af de ut
sträckta beväringsöfningarne, föreslagna lindringarne, har jag, som 
synes af min reservation, icke kunnat gilla dem, hvarken principielt 
eller till den utsträckning, som föreslås. Jag vill dock icke heller 
här framställa något annat förslag, utan torde, då de punkter före ■ 
dragas, som handla derom, möjligen komma att deröfver yttra mig.

Herr Hallenborg: En värd talare från Skaraborgsbänken be
hagade med afseende på åtskilliga af dem, som deltagit i 1878 års 
skrifvelse, förklara, att han ansåg dem hafva en särdeles stor rörlig
het i tankegången och han prisade sig sjelf lycklig, att han icke var 
i besittning af en sådan rörlighet. Han insinuerade äfven något om 
personer, som voro så beskaffade att de hade ett förslag i hvardera 
fickan och ett i handen. Hvad honom sjelf beträffar, har jag hvar
ken benägenhet eller befogenhet att söka taga reda på hvad som 
kan finnas i den värde talarens fickor, men i sin hand hade han dock 
ett förslag, som han omedelbart efter den nyssnämnda lycklighets- 
förklaringen framstälde. Hvad detta förslag vidkommer ansåg han 
att det skulle vara lätt för denna Kammare att deruti göra åtskilligaO c
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Förslag till förändringar och sedan dessa blifvit gjorda skulle Kongl. Maj:t nä- 
vämphgtslag gta lägga fram ett förslag så förträffligt att det af bägge Kam- 

(Forts) rarne skulle antagas, och så vore saken alldeles klar.
Jag skall emellertid tillåta mi£ att i största korthet göra några 

anmärkningar emot den föreslagna skrifvelsen. Den innehåller först, 
att man vill hafva »en genom frivilligt åtagande bildad, af stats
verket aflönad stam, bestående af befäl och trupp, uppgående till 
ungefär den nuvarande stammens styrka, hvilken till så stor del som 
möjligt, förlägges och fördelas på landsbygden.» Det vill helt en
kelt säga, att vi skulle få cn värfvad stam. Yi hafva under åratal 
försökt, att upprätthålla 3 värfvade lifgardesregementen, artillerirege
mentena och Husarregementet Konung Karl XV, och vi veta alla, 
huru svårt det varit att rekrytera dessa trupper. Huru skulle vi då 
kunna på det frivilliga åtagandets väg underhålla en stam motsva
rande hela vår indelta armé, det är ju omöjligt; man blir då nöd
sakad att skrida till lottningssystemet, men det veta vi ju, att härpå 
vill vår Medkammare icke ingå; huru någon jemkning i den vägen 
skall kunna åstadkommas är svårt att förstå. Jag tror derföre att 
följden af skrifvelsen i detta afseende skulle blifva, att vi blefve af 
med den stam vi nu hafva, utan att få någon annan i stället och 
härpå lär väl ingen regering vilja eller kunna ingå.

Vidare är det föreslaget, att öfningstiden för beväringen skall 
bestämmas till högst 90 dagar. Tror den värde talaren att någon 
jemkning i det afseende står att vinna? Tror han att Kongl. Maj:t-, 
som måste betrakta en skrifvelse sådan, som den föreslagna från alla 
synpunkter och sålunda äfven från den militäriska, skall kunna gå 
in på en så kort öfningstid? Om der åtminstone stått minst 90 da
gar, skulle man kanhända kunnat taga saken i öfvervägande i denna 
Kammare, ehuruväl något tillmötesgående från begge sidor säkerli
gen icke kunnat ega rum i så stor utsträckning, att Kongl. Maj:t 
derpå skulle finna sig berättigad att grunda ett förslag till här
ordning.

Sedermera läser jag i det åberopade skrifvelseförslagct följande: 
»erforderliga medel till stamtruppens aflöning garanteras genom lag,» 
hvartill tjena" ett sådant stadgande, då ingenting bestämmes, som 
garanterar medel för tillräcklig öfningstid. Äfven härutinnan finner 
jag en brist, som bidrager till att göra förslaget oantagligt.

Jag skall icke ingå i vidare granskning deraf, utan har endast 
velat göra några få anmärkningar emot hvad som vid första påseen
det frapperade mig i detta skrifvelseförslag, och hvilka, enligt min 
förmening, omöjliggöra för Kongl. Maj:t, att derpå stödja sig. Den 
värde talaren har med mycken pathos varnat oss för att taga exem
pel af Frankrike, som fick undergå så stora olyckor derföre att det 
infört ett nytt armé-system. Jag hoppas, att dessa ord icke hos 
Eder mina herrar väckt den djupa rörelse, som dermed utan tvifvel 
varit afsedt.

Det system, som här afses, är ju endast att öka öfningstiden för
de beväringsskyldige från 30 till 62 dagar, och huru någon olycka 
deraf skall kunna uppstå för vårt land är verkligen svårt att fatta. 
Men det. som särskildt förvånar mig, är att samme talare, som före-
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speglar oss rysliga, olyckor om ett nytt system införes, sjelf lägger Förslag till 
fram ett förslag till införande af ett sådant; skall man 'tolka hans vämpligtslag 
ord efter som do yttrades, måste man ju tro att han är en varm 
vän af indelningsverket, att han anser att hvarje förändring deraf '
måste , vara olycksbringande; under sådana förhållanden hade han icke 
bort framlägga det förslag, hvarå han nyss begärde proposition.

Don värde talaren yttrade vidare, att genom att antaga Utskottets 
förslag hade man helt och hållet fastläst indelningsverket. Detta 
har jag svårt inse, ty lika väl kan man säga att 1873 års skrifvelse 
är fastläst. Efter min förmening är man i förevarande fall alldeles 
oberoende, ty om Utskottets förslag antages, hindrar detta icke en 
arméorganisation byggd på hvilka grunder som helst, som afKongl.
Maj:t och Riksdagen godkännas. Man har sagt, att vi aldrig stått så 
långt tillbaka, med afseende å arméorganisationen, som i detta ögon
blick; äfven i detta fall är jag af annan åsigt. Jag erkänner villigt 
att aldrig, har så litet blifvit ifrågasatt, som nu; men aldrig har 
något varit så nära att gå igenom som detta förslag till ökad öfning, 
hvilket dock alltid är ett framsteg, äfven om det är obetydligt.

Jag har. icke ansett mig böra underlåta att vid afgörandet af en 
fråga, så vigtig, som denna, uttala min åsigt, dels derföre att jag 
tillhör den fraktion inom Kammaren, som medverkade till den ofta 
åberopade 1873 ars skrifvelse och dels derföre att jag anser mig 
böra få i protokollet antecknade motiven till det votum jag korm 
mer att afgifva.. Om också hvad Utskottet föreslagit icke' på långt 
när kan anses tillfyllestgörande med afseende å den öfning, som är 
för de beväringsskyldige. erforderlig, så är det dock en så väsent
lig förbättring, att jag icke vill taga på mitt ansvar att hafva för
summat tillfället att åstadkomma en sådan; hvarje steg framåt visar 
dock att vi äro betänkta på att göra något för vårt lands försvar;
Allt stillastående deremot måste anses som ett tecken att vi icke 
vilja göra något eller tro oss icke behöfva tänka på vår säkerhet.
Jag hyser derföre den innerliga önskan, att hvad Utskottet föreslagit 
måtte blifva antaget, ty att längre skjuta upp är icke allenast våd
ligt för oss sjelfva utan dertill bidragande att skada vårt anseende 
i andra makters ögon.

I)cn tidpunkt, i hvilken vi just i dessa dagar befinna oss, är i 
politiskt afseende i hög grad kritisk, enär ett krig tillstundar mel
lan 2:ne makter, som lätt kan hafva inflytande äfven på oss. Från 
alla kanter af Europa höras krigiska ljud och tal om rustningar.
Skall då från vårt gamla Sverige icke höras något annat ljud än 
snaikmngarne från den säkerhetssömn, hvari vi invaggat oss och 
hvarur vi kan hända snarare än vi tro kunna blifva på ett förfärligt 
sätt uppväckta?

Jag yrkar bifall till Utskottets förslag.

TIerr Wallenius: Då jag nu begärt ordet för att yttra mig i 
donna högst vigtiga fråga, är det med den lifliga önskan, att frågan 
måtte föras något framåt, ty tillståndet i landet börjar blifva odräg
ligt och derföre vore det högst önskligt och lyckligt, om donna 
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fråga på något sätt fördes till målet. Under bemödandena att lösa 
denna stora fråga hafva framstälts två olika system. L>ct ena syste
met är att bilda vårt försvar på ren värnpligt, och det andra, att bilda 
försvaret på värnpligt och stam. Naturligtvis skulle,, om försvaret 
grundades på ren värnpligt, förutsättas, att de värnpligtige skulle i en 
längre tid öfvas, för att få skicklighet i vapenöfning, da deremot, 
om försvaret grundades på stam och värnpligtige, icke sa lång of- 
ningstid skulle ifrågasättas, ty att med lif och blod försvara sitt 
fosterland, dertill är hvar och en nu skyldig, soldater lika val som 
icke soldater. Under ifvern att söka utreda förträffligheten af värn- 
pligtens införande i dess fulla utsträckning hafva .de, som föioidat 
detta sätt, åstadkommit en allmän förskräckelse i landet för det
samma och de hafva nödgats, för att framställa förträffligheten af 
värnpligten, att göra det på indelningsverkets bekostnad. Vi hafva 
fått veta, att vi hafva icke något försvar, att indelningsverket, som 
stått i århundraden, icke duger till något. Detta är en sorglig er
farenhet och har gifvit anledning till många bekymmer. Når vi nu, 
såsom jag hoppas, skola försöka att ordna vårt försvar så, att vi 
icke må stå försvarslösa, måste vi taga i betraktande att, om för
svaret skall ordnas så, som pluraliteten tyckes, vilja hafva det, nem
ligen på grundvalen af stam och beväring, vi då icke ordna donna 
sak så, att en samhällsklass derigenom förtrampas; ty skall det fin
nas en stam, måste den öfvas ofantligt mycket, så att den kan. ut
göra befäl för den stora massan af värnpligtige. Det är en sanning, 
som flere talare erkänt här i dag, att en ofantligt, stor tunga iägges 
på dem, som sedan århundraden ensamme bunt landets . försvar. 
Huru vida detta är rigtigt eller icke, lemnar jag åt Eder, mmc Iler- 
rar, att afgöra, men rätt torde det val vara, att vi alla, hvar i sm 
man, bidraga till fäderneslandets försvar.

Här har blifvit sagdt, att det skulle vara omöjligt lör staten 
att skaffa sig soldater, men jag frågar då, huru det vant möjligt 
för rust- och "rotehållare att hittills utgöra denna, skyldighet. Ivan 
man tänka sif att detta skall vara möjligt för individernc, men icke 
för staten? Jag tror det icke, utan jag är öfvertygad om att, om 
staten aflönar efter rigtiga grundsatser, skall den ovilkorligen kunna 
anskaffa soldater. Jag har min egen tanke om den saken. Jag har 
den åsigten, att man skall lemna en liten årlig lön åt stamsoldaten, 
men att han för hvarje dag han utgör i kronans tjenst bör få en 
dagspenning, t. ex. 1 krona. Han behöfver då icke klaga öfver att 
lian blifver framför andra sina kamrater kommenderad ut, och denna 
aflöning kan blifva en sporre, som eggar honom till att förkofra sig 
i krio-aryrket, under det att utkommendering med årlig aflöning 
blifver en tunga för honom. Detta har jag velat ^säga för att visa, 
på hvilken ståndpunkt jag står, med afseende på stammen, denna 
ståndpunkt må nu vara rigtig eller icke, det skall framtiden utvisa.

Det har här blifvit sagdt, att 90 dagars öfnmgstid ar för litet. 
Det kan så vara, men, mine Herrar, det är ju blott en början, det 
är ju för att visa, att med denna värnpligt skall åstadkommas något 
o-odt och om det ligger något godt i denna sak, så må man hölja 
med’att visa det i liten skala och sedan går det nog fram af sig



51 N:o 27.

sjelf, men att nu taga ut hela steget, det kan ingen göra. Om Förslag till 
man i en framtid finner, att detta försvar kan blifva godt och be- tu/inp.ujk. a<j 
tryggande för vårt land, är jag fullt viss om att det skall bana sig (j?01ts.) 
väg fram, men oss, som äro här församlade, hölves det icke att ar 
från år uppskjuta denna fråga, utan att nu taga ett steg framåt, på 
det att vi icke måtte beskyllas att vara likgiltiga derför. Såsom 
saken nu står, inser jag, att kanske många år kunna förgå, innan 
frågan blir löst, om man icke vill jemka åsigterna tillsammans och 
upphöra att beskylla hvarandra för egennytta, ty jag är fullt för
vissad om att, i fäll icke dessa beskyllningar och tillvitelser för
svinna, komma vi aldrig derhän att få frågan löst. Jag ser icke i 
detta ögonblick någon annan dager för att lösa denna fråga än att 
bifalla det skrifvelscförslag, som här bli f vit framlagdt och som san
nolikt kommer att antagas af Andra Kammaren, och då jag sluter 
mig till det samma såsom cn början till hvad som komma skall, gör 
jag det under den förhoppning, att detta förslag icke måtte falla 
här i Kammaren, ty på dem, som afslå detta förslag, hvilar skulden 
för hvad som kan komma att inträffa. Jag yrkar bifall till det af 
Grefve Posse framlagda skrifvelscförslag.

Herr von Braun: Närmaste anledningen, hvarför jag begärde 
ordet, är en fråga, som en af mina vänner på skånebänken fram
stå,Ide. Han säde nemligen: hvad bör man göra? Derefter har cn 
annan talare på vermlandsbänkcn framkommit med frågan: hvad 
skall man göra? På hvilka frågor jag vill svara, hvad man kan flora.
Vid alla vigtigare företag här i lifvet framställa sig .frågorna, hvad 
bör man göra, hvad har man rätt att göra, och slutligen, hvad k an 
man göra, och detta är hvad först och främst är nödigt att göra sig 
reda för. Hvad vi af erfarenheten lärt och som det är af vigt för 
oss att betänka, är svårigheten att rubba en bestående arméorgani
sation. Man har funnitj att ingenting till den grad undandrager 
sig godtycket och härmningslustan, som organiserandet af ett lands 
härordning, hvilken ingenstädes kunnat byggas på någon teori, utan 
liksom uppväxt och betingats af egendomliga politiska, sociala och 
ekonomiska omständigheter, hvilka regeringen ej kunnat ändra, utan 
nödgats lämpa sig efter. Nu kunna Herrarno fråga, »hur vet han 
det»? och donna fråga kan väl vara berättigad. Jag skall derföre 
bedja att få hänvisa till historiens vittnesbörd och anhåller nu en
dast att få uppläsa ett yttrande af en rysk general och militär- 
förfättarc, som skrifvit en bok öfver Rysslands krigsmakt och krigs
politik, i ett land, der dock en suverän regent finnes, som anses 
kunna göra hvad han vill i fråga om förändring af arméns orga
nisation. Han säger nemligen:

»Det är allmänt erkändt, att det i samhällslifvet aldrig skott 
några betydligare förändringar af slump eller ren tillfällighet, utan 
att de alltid utvecklat sig ur folkanden och statens historiska lif.

Men ännu är man i allmänhet ej, som det synes, kommen till 
den öfvertygelsen, att också do olika åsigterna om stridskrafternas 
ordnande, sådana de förefinnas inom olika stater, äfven äro att hän
föra under denna regel, och att dessa organisationer ingalunda äro
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Förslag till godtyckliga, utan fastmer betingade så väl af samhällsskicket i dess
var”Phoisl"ff helhet som af landets geografiska läge. Och dock äro de i de olika 

(Forts.) staterna existerande militärsystemen i så hög grad ett uttryck af 
tiden för deras utveckling, att man allena ur militärstatistikens data 
vore i stånd att framställa dessa staters historiska lif. Grunden, på 
hvilken ett militäriskt system uppväxer, ligger öfverallt mycket dju
pare än i regeringens personliga godtfinnande. Beväpningens om
fång kan icke bestämmas af någon stat för sig allena, utan af samt
liga, den civiliserade verlden bildande stater, det vill säga af tids
andan så väl som af folkets sociala organism, hvilken regenterne ej 
kunna ombilda efter godtycke. Ännu mindre än beväpningens om
fång äro nästan alltid organisationen sjelf och andan i hären bero
ende af regeringen; med matematisk noggranhet komma härvid till 
uttryck de olika samhällsklassernas förhållande till hvarandra, de 
olika samhällslagrens mer eller mindre likställighet sins emellan, 
äfvensom landets söder, i synnerhet de fullväxta sönernas ställning 
till familjen, hvilken öfverallt har det största inflytande på rekryt- 
uttagningen.

Samhället blir i dessa reformfrågor både domare och verkstäl
lare, och allmänna meningens inflytande är lika omöjligt att för
hindra, som det skulle vara skadligt att försöka det.

Omständigheternas makt öfverlemnar åt krigsministeriet endast 
det tekniska ordnandet af stridskrafterna och att gruppera de ele
ment, som samhället lemnar honom färdiga.»

Hvad som genast faller i ögonen för hvar och en, som något 
har egnat sig åt forskningar i hvad som rör detta ämne, är st-ats- 
författningarncs sammanhang med härordningarnc. Man ser redan i 
de gamla forngrekiska staterna, att stridskrafterna ordnades och upp- 
stäldes olika, allt efter som författningarne voro oligarkiska, aristo
kratiska eller demokratiska. Längre fram i tiden visar sig den 
germaniska folkfriheten motsvaras af det allmänna uppbådet. Det
tas upplösning i vasallhären betecknar folkfrihetens förfall och upp
gång i feodalstaten. Legotrupper förkunna feodalismens inre upp
lösning och försvagande; de stående soldathärarne äro sidostycket 
till de enväldiga monarkerne, och slutligen motsvarar den smånin
gom skeende öfvergången till landtvärn och folkbeväpning den upp
vaknande folkfriheten, hvilken, såsom störst i den demokratiska re
publiken, afspegla!’ sig i milishären, der allas lika värnpligt är till- 
lämpad i dess fullaste konseqvens. I en monarkisk stat, sådan som 
Frankrike var under Ludvig den fjortonde, hvilkens statsmannakonst 
innefattades i det bekanta uttrycket »staten det är jag», är det tyd
ligt, att det icke kan finnas annat än en ren soldathär, hvars sam
manhållning ligger i disciplinen. I republiken åter kan icke upp
stå någon annan härform än milisen, såsom förhållandet är i Schweitz, 
liksom i en sådan här disciplinen i ren militärisk mening blir omöj
lig. Hvad kan man häraf sluta, att härordningen bör blifva i Sve
rige, som är en konstitutionel monarki? Den kan efter mitt för
menande hvarken blifva en stående soldathär eller en milis, utan 
måste blifva en amalgamering af dessa båda former, eller hvad vi 
kalla stam och beväring. Beviset härför är den strid emellan rege-
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ring _ och Riksdag, som i 10 år fortgått i vårt land och som ännu 
bill vit resultatlös, hufvudsakligen derför, att båda statsmakterna sträf- 
vat åt motsatt håll, hvar och en i sin ofvan antydda rigtning. Då 
blifver nästa fråga: huru skola vi bilda en stamtrupp? Kan indelta 
armen dertill användas eller måste den tagas ur de värnpligtiges led? 
Jag har länge trott, att vi uti vår indelta armé skulle kunna få en 
sådan; för icke länge sedan ansåg jag detta vara en möjlighet, men 
på senare tiden har jag kommit till en annan åsigt, och benäget 
nog hafva indelta arméns officerare genom skrifter, som blifvit mig 
tillsända, visat mig omöjligheten af att använda indelta armén så
som stam. Här har kommit mig till handa eu skrift, som benämnes 
»våra fördomar». Fördomen KT:o 1 är indelta armén och indelnings
verket. Jag fann detta något starkt, då jag såg det uttryckt redan 
på titelbladet, men beviset derför kom verkligen. Det heter der 
till en början:

»Man tror sig kunna lefva lugn i skydd af gamla minnen, och 
tilltror sig att med forntida institutioner, sådana som den indelta ar
men, kunna segerrikt bekämpa nutidens väldiga härar, alldeles som 
skulle man med cn muskedunder kunna med tillförsigt och hopp 
om framgång uppträda mot nutidens bakladdningsgevär. Muske- 
dundern var nog lämplig — på sin tid, men tillhör numera endast 
eldvapnens historia och förvaras såsom en illustration till denna i 
olika muséer och rustkammare. Till historien må äfven indelta ar
mén och indelningsverket öfvergå. De äro föråldrade.»

Litet längre fram säges:
»Det är derför en af de olyckligaste fördomar mot ett ändamåls

enligt ordnande af vårt försvarsväsende, då man talar om en stam 
af indelta armén, med hvilken en massa värnpligtige — nästan oöf- 
vade —• skall förenas till en krigshär. Det blifver ingen krigshär 
af denna sammansättning, utan endast en sammanförd mennisko- 
massa, indelad på militäriskt vis.»

Vidare förekommer:
»Huru i all verlden skall landet med en sådan krigsmakt kunna 

försvaras under tider, då inom hela Europa den allmänna värnplig- 
tens följdrigtiga tillämpning vunnit burskap, och då härtågen till 
fiendeland likna de fordna folkvandringarne?»

Man har lagt indelningsverket till last våra olyckor i förra 
århundradet, då en Don Quixote’-politik kastade oss i krig, utan 
att armén dertill var förberedd, och utgången blef olycklig, såsom 
ar 1741 och i sjuåriga kriget. Det är intet författarnamn utsatt å 
titelbladet till denna broschyr, såsom förhållandet är med andra upp
satser, utgångna från samma håll, men de ansvarige utgifvarne hafva 
utsatt sina namn på sista sidan. Der uppgifves, att styrelsen för den 
förening, som utgifver dessa skrifter, består af personer, bland hvilka 
man finner några af konungens troman och högtbetrodde män, för 
hvilkas auktoritet i denna fråga jag måste höja mig, hvarjemte liera 
hundra officerare tillhöra denna förening. Vid sådant förhållande, 
och då en så stor del af arméns officerscorps uttalat sig på ett 
dylikt sätt, måste jag tro, att de hafva rätt.

Vidare framhålles i dessa skrifter, att indelningsverket skulle
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Förslag till vara omöjligt att behålla, äfven för skatteförhållandenas skull, enär 
vamphgtslag kostnaden för det samma skulle tilltaga nästan i en geometrisk pro- 

(Forts) portion utan motsvarande nytta. Hvar och en, som af ett eller an
nat skäl har lust att blifva af med indelta armén, behöfver endast 
hänvisa sina antagonister till värnpligtens vänner, som bevisat att 
indelta arméns förträfflighet är en fördom.

En af mina kolleger i denna Kammare har förvånat sig öfver, 
att jag på senare tiden varit tveksam i fråga om indelningsverkets 
bibehållande. Jag har nu visat orsaken dertill äfvensom till min 
förmodan, att en ny härordning icke kan byggas på annan grund 
än den allmänna värnpligten; och att, då Riksdagen icke kan med
gifva fullständig soldatbildning åt alla, man måste åtnöja sig med 
att fordra den för en mindre del.

Då man ej kan tänka sig en konung utan en armé, så kan man 
väl ej heller tänka sig, att vår konung skulle åtnöja sig med en 
milis. Det har också visat sig, att Kongl. Maj:t föreslagit alla värn- 
pligtiges utbildning till soldater, men att Riksdagen ej velat med
gifva den dertill erforderliga öfningstiden, hvilken Andra Kamma
ren vill inskränka till den minsta möjliga

Genom kompromiss emellan konungamakten och folkmakten 
måsto en gång grunderna för vår nya härordning fastställas, och 
Första Kammarens roll dervid blir att vara medlare. Vi böra såle
des icke förbise den allmänna meningen och de opinionsyttringar 
som gifvas, utan taga vara på dem, så att vi slutligen, hvar och en 
i sin ort, kunna komma till full visshet om hvad som kan göras, 
hvilket torde vara vida angelägnare än att tvista om hvad som bör 
göras eller hvad som skall göras, om man vill komma från ord till 
handling. I Frankrike uppstäldes under den konstitutionelt monar
kiska styrelseformen satsen »le roi regne», mais ne gouverne pas, 
men i Sverige vilja vi icke veta af en sådan grundsats. I öfverens
stämmelse med vår grundlag eger konungen att allena styra riket, 
men för att kunna styra, är det för honom, liksom för styrmannen 
på ett skepp, nödvändigt att undvika klippor och skär, och dertill 
fordras goda lotsar, välbekanta med farvattnet och mycket förutse
ende, ty för att åter begagna ett fransyskt uttryck: »gouverner dest 
prévoir», hvilket är af mycken vigt för att undgå att stöta på grund 
eller att nödgas löpa in i nödhamnen. Till dessa klippor och skär 
kan man räkna svenska folkets af ålder egda makt att sig sjelf be
skatta och Andra Kammarens rätt att bestämma beväringens öfnings- 
tid, emedap den majoritet i Andra Kammaren, som eger makt att 
bestämma öfver öfningstiden, egentligen är tagen ur eller står den 
del af folket närmast, som mest blcfve betungad, och derföre mest 
fruktade för att donna tid skall blifva allt för mycket utsträckt. 
Äfven yttringar från de djupa lagren af folket måste beaktas, och 
det är derför högst opolitiskt att då, såsom nyss skott, en skrifvelse, 
sådan som den från Andra Kammaren utgångna, framlägges, icke 
vilja fästa afseende vid de meningar den uttrycker, utan som några 
här gjort med löje möta den samma. Detta leder icke till någon 
lösning af frågan. Yi måste tvärtom söka, om än med uppoffring 
af egna meningar, att medla mellan Kongl. Maj:t och Andra Kam-



5

maren, så att ett samarbete kan uppstå, utom hvilket denna vigtiga 
angelägenhet aldrig blir behandlad på ett för landet tillfredsställande 
och för Kammaren värdigt sätt.

Jag har icke något yrkande att nu framställa, utan har endast 
velat gifva min mening till känna om, hvad vi böra och skola göra.

Herr Ribbing, Sigurd: En ärad talare, som för en kort stund 
sedan hade ordet, yttrade bland annat, att i en så vigtig fråga som 
den nu föreliggande måtte hvar och en afgifva ett till protokollet 
motiveradt votum. Det är ock endast af sådan anledning eller för 
att sålunda i korthet angifva skälen för mitt votum, jag begärt ordet. 
Derföre ämnar jag icke vidare inlåta mig på bedömandet af do 
tvenne system, som med afseende på framtiden och en blifvande 
arméorganisation här blifvit förfäktade, det ena, eller en på allmän 
värnpligt bygd arméorganisation, företrädesvis ur allmänt principiel 
synpunkt, det andra, eller bibehållande af stam och beväring, syn
nerligast med hänsyn dertill, att detta för närvarande voro det enda 
möjliga. Jag ämnar, säger jag, ej på frågan om dessa motsatta sy
stems relativa företräde inlåta mig vidare, än att, på grund af den 
erfarenhet jag kunnat vinna om åsigterna inom och utom riks
församlingen, för min del intyga rigtigheten af den senast omnämnda 
åsigten eller att, oberoende af den förträfflighet, som den allmänna 
värnpligtsorganisationen må ega, det helt enkelt ej är att tänka på 
att för det närvarande få densamma hos oss införd, och att, då så är, 
ock uttala, att det synes mig beklagansvärdt, att ett helt sällskap 
formligen organiserat sig, som de facto hufvudsakligen sysselsätter 
sig med att inför allmänheten dekreditera den organisation, vi ega, 
och sålunda förlama intresset och öfvertygelsen om behofvet att vi
dare utveckla och stärka vårt försvarsväsende på den basis, sådant 
under gifna förhållanden låter sig göra. Hvad som emellertid nu 
till beslutande föreligger, det är förslaget till en lag, som, utan att 
gå så långt som till slutligt ordnande af vårt försvar, endast skulle 
stadga ökad öfning för beväringen och med detta lagförslag före
nad t” eller hopbundet förslag om lindringar åt rust- och rotehållare. 
Här ha under diskussionen blifvit anförda åtskilliga ursäktande för
klaringar för denna sammanbindning, så t. ex. den, att betalningen 
eller lindringen — huru man nu vill benämna den •— icke vore 
gifven för de ökade beväringsöfningarnes utan för andra, rote- och 
rusthållarnes ökade besvär. Väl, om några sådana ursäktande för
klaringar finnas — och till hvad i det afseendet blifvit anfördt, 
skulle äfven jag kunna lägga ännu en. Kär högt ifrån rent af en 
anvisning är gifven att för medgifvande eller åtagande af ökadt be
svär och utgifter till fäderneslandets försvar betinga egna fördelar, 
då kan, just i följd af ett sådant ursprung, synas ursägtligt eller 
lofligt att följa samma anvisning. Eller, för att nyttja ett bildligt 
uttryck, då så stora författare finnas till det skådespel, som nu är i 
begrepp att uppföras, hvad under, om det skulle anses ej klander
värd! att öfvertaga roller deri? Men med alla sådana distinktioner och 
konsiderationer qvarstår dock det föreliggande förslaget i sin helhet, 
och detta är, att Riksdagen i det hela taget fått sig till godkännande
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Fönln? fl förelagdt ett förslag att vid bifallet till en förbättring i vårt för-
Varm.l9m.a9 svarsvascndc utfästa och erbjuda såsom vilkor ekonomiska fördelar.

(Forts.) ärad talare har i början af denna diskussion yttrat, att ett beslut
eller den åtgärd af Riksdagen, att liksom köpa sig rätt till att stifta 
en såsom nyttig och nödvändig erkänd lag och anordning, ingalunda 
vore egnadt att öka Riksdagens anseende, och har yttrat sig förty 
emot det föreliggande förslaget.

När man nu, såsom händelsen är med mig, ej blott erkänner 
befogenheten af det anförda omdömet beträffande hvad till Riks
dagens anseende hörer, utan derutöfver, att detta omdöme var i 
mycket milda uttryck affattadt och att den närvarande situationen 
sanningsenligt skulle kunna karakteriseras i långt strängare ordalag: 
då må det väl finnas anledning att angifva skäl till, hvarföre den
samma ändå ej synes mig egnad att motsätta mig Utskottets förslag. 
Detta skäl är, att det finnes för ett folk ett anseende, en ära, större 
än den, att på grunden af full inbördes rättvisa och billighet ordna 
sina förhållanden; dermed ock en skam, större än att finna sig vid 
motsatsen: det är äran af att stå såsom en man mot yttre fiender 
och, när fara från sådana hotar, uppskjuta uppgörelsen af inbördes 
obilligheter och orättvisor till dess tillfälle dertill finnes; af att icke 
taga upp tiden med något annat eller på något sätt synas ega eller 
visa mer än en tanke, när fråga är om afvärjande af fara för att 
bestå såsom ett helt och ett sjelfständigt; ■— det är skammen af ett 
motsatt förfarande. Man kunde nu till äfventyrs invända, att dessa 
satser emellertid ej ega tillämpning här, då ingen yttre fara i när
varande ögonblick hotar. Men de sakkunnige äro ju ense derom, 
att det i våra dagar och med den utveckling krigsmakten nu vunnit 
ej gör till fyllest, att enighet och patriotism väckas till lif först när 
fienden står för dörren, utan att båda måste finnas och framträda 
verksamma på förhand och redan i förberedelserna för att möta ännu ej 
befintlig fara, men att deremot en fosterlandskärlek, som först i farans 
ögonblick uppfladdrar, om ock aldrig så liflig, dock kommer för sent. 
Pa lärdomar äro af historien så tydligt gifna, som den, att de folk hafva 
egt bestånd, som i första hand satt försvaret mot yttre fiender, i andra 
sina inre oenigheter; de gått under, som ej varit villiga till det helas 
försvar förr än de fått tid att vinna godtgörelse eller befrielse från 
inbördes, lidna oförrätter. Hvar och en, som noggrannare känner 
historien,. vet mycket väl, att — för att endast från längesedan för
gångna tider taga exempel — med de obilligheter eller det förtryck, 
som utöfvades af en del af folket mot en annan del när athenai- 
ensarne sökte bemedling hos Philip af Macedonien, eller när kartha- 
generne försummade försvaret mot Rom, kan ej jemföras, hvad vi 
hos oss skulle kunna beklaga oss öfver. Och dock, hvem tänker nu 
på eller tager med i räkningen dessa obilligheter, detta förtryck? 
De nämnda folken hafva satt sina inre oenigheter framför enighet i 
fosterlandets försvar: det är det outplånliga märke, hvarmed historien 
betecknat dem till undergång. Jag må säga, att finna sig några vid 
att taga mot betalning för att icke motsätta sig förbättringar i foster
landets försvar, så kan man, å andra sidan, mycket väl finna sig vid
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att lemna det fordrade beloppet, utan fruktan eller fara att hafva Förslag till 
tillskyndat ett afbräck vare sig i egen eller fosterlandets ära. vämpligtslag

Återstår då frågan om det förslag, som vi nu hafva för oss, skall T\
medföra denna verkan, vara egnadt till att leda till ett förbättradt . °r S° 
försvar. Motsatta farhågor och förhoppningar för framtiden hafva 
i detta afseende under diskussionen yttrats. De förra hafva fått 
sitt allmänna uttryck deri, att, om det nu föreslagna väl blifvit 
i verket _ satt, kunde sådant lätt medföra den mening, att dermed 
allt blifvit gjordt, som är behöfligt, och vi sålunda för långa tider 
blifva qvarståendc vid denna i och för sig ytterst obetydliga och otill
räckliga början till förbättring af det nu varande. Å andra sidan 
åter har man sagt, att göres blott denna början, så skola sakernas 
ogen konseqvens ovilkorlig^ fora oss vidare framåt i fullföljande af 
den en gång beträdda vägen. Jag ville önska, att de, som uttalat 
denna, sist anförda förhoppning, må hafva rätt. Men då framtiden 
icke står i vår makt och då alla framtidsberäkningar, om på än så. 
göda grunder stödda, dock aldrig i visshet komma utöfver karakteren 
af probabilitetsberåknmgar, så har jag försökt, om inan ej, med blicken 
allena fäst på det närvarande ögonblicket, skulle kunna finna ett af
görande motiv för beslut för eller emot förslaget, den framtida ver
kan deraf må nu blifva hvilken som helst. Ett sådant motiv är, i 
förevarande fall, liksom vid många andra situationer här i verlden, 
hvml som i den stund, som är, är pligt, och såsom sådan oek säkert 
i var förmåga. En sådan är, äfven med afseende på det närvarande 
— emedan den alltid är det — vidtagande ocli fullgörande af livad 
som kan företagas, ländande till vårt försvar och dess stärkande, 
eller, hvilket dermed är liktydigt, af det, hvarmed vi förvärfva rätt 
att såsom ett folk för oss existera. Dertill utgör förslaget ett bi
drag; derföre kommer jag att afgifva min röst för dess antagande.

Herr Ry länder: Här föreligger mycket säkert den vigtigastc 
Iråga, Riksdagen denna gång har att behandla. Det vore ganska väl, 
om det kunde finnas cn tillfredsställande fösning för densamma, men 
jag beklagar att jag icke kan tro derpå. Kongl. Maj:t har i sitt 
föreliggande förslag intagit alldeles för litet af 1873 års Riksdags 
skrifvelse. . Den, hvilken som jag, känner folkets vilja, måste be
tvifla, att frågan kan lösas på annat sätt än i öfverensstämmelse med 
hvad nämnda skrifvelse innehöll. Jag beklagar, som sagdt, att detta 
icke blifvit mera observeradt.

I denna Kammare har det gatt så långt, att en talare på stock
holmsbänken yttrat, att det skulle vara origtigt att icke antaga den 
ifrågavarande lagen, utan att på samma gång fördra egennyttiga 
skattelindringar. Jag kan försäkra den ärade'talaren, att dessa skatte- 
lindringar icke äro så egennyttiga, som han tror. Hvad hafva väl 
dessa i skrifvelsen omnämnda 30 kronor för betydelse! Ser man 
saken från den sidan, tror jag, att det blir mycket svårare att an
skaffa soldat nu, då hans öfningstid blir betydligt utsträckt, och att 
rotehållare!! må hända får underhålla soldatens torp, medan denne 
ligger borta på öfningar. Jag håller således före, att det föreslagna
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Förslag till Indraget till rotehållaren blir alldeles för litet i förhållande till ut- 
vämpligisiag sträckningen af värnpligten, och jag ber den ärade talaren tänka 
3 sig för och taga detta i betraktande. Lika väl skulle man då kunna

saga, att hans yttrande vore egennyttigt. Let vore ju utan tvifvel 
ett mycket godt förslag att förbinda dem, som förut burit denna 
tunga, att fortfarande göra det, utan att sjelf hafva någon förbindelse 
dertill! Men vi böra komma i håg att, då roteringen inrättades, rote- 
hällarnc tillförsäkrades, att de för sig, sina barn och drängar skulle 
vara fria från all utskrifning eller annat bidrag till försvaret. Huru 
har detta likväl uppfylts? Jo, det har blifvit en ny beväringslag. 
Skola vi då ga längre? Jag tror icke, att vi i detta fall äro dertill 
berättigade.

Här har äfven blifvit ,sagdt af en talare och af liera understöd?, 
att vi behöfva en stam. Äfven jag tror, att en stam är nödvändig, 
men en sådan, som vi kunna ordna på annat sätt än den nuvarande 
indelta stammen. Denna är nemligen alldeles för gammal och man 
kan icke begära, att man skall få göra med rotehållarne huru man 
behagar. Jag kan aldrig tro att detta kan lyckas.

Hvad det nu föreliggande förslaget angår, får jag säga, att det, 
som kommer från af Grefve Possc i Andra Kammaren framlagda 
skrifvelse, mest stämmer öfverens med folkets önskningar. Derför 
får jag för min del sluta mig till denna skrifvelse och anhålla om 
bifall till densamma.

Grefve Spens: För den, som är öfvertygad derom, att en 
fullständigt öfvad och väl disciplinerad värnpligtsarmé vore i mili
täriskt hänseende den bästa armé, som vi kunde få, för den måste 
det föreliggande betänkandet vara nedslående, då man der med 
största omsorg undvikit allt, som kunnat tyda ens på möjligheten 
att framdeles öfvergå till en arméorganisation, byggd ensamt på all
män värnpligt, en organisation, som äfven jag tror, att vi förr eller 
senare måste antaga; men jag får likväl bekänna, att jag uppfattat 
den allmänna meningen inom landet vara sådan, att det i närvarande 
stund är omöjligt att beräkna när den tidpunkt kan inträffa, då ett 
sådant antagande kommer att ega rum, och har jag af sådan anled
ning trott samt tror ännu, att vi för den närmaste tiden, kanske för 
många årtionden, måste hafva vår härordning fortfarande byggd på 
samma grunder som hittills, d. v. s. på dels indelt och dels värfvad 
stam samt beväring, hvarigenom vi visserligen icke erhålla ett för
svar lika så starkt, som det vi skulle få genom en tillräckligt ut
sträckt värnpligt med tillräckliga öfningar, men hvarigenom dock 
vårt försvar torde kunna blifva ganska tillfredsställande. Jag hade 
derföre hoppats, efter den rigtning, hvari Utskottet gått, att Ut
skottet åtminstone i sin motivering skulle hafva berört nödvändig
heten ej mindre af stammens utveckling och förbättring, i den mån 
sådant kan ske, än ock af ett snart ökande af beväringens öfningar. 
Då så ej skett, kan jag ieke gilla Utskottets motivering, i synnerhet 
som de eftergifter eller lindringar, hvilka blifvit föreslagna för rust- 
och rotehållare, synas mig vara oerhördt stora i jemförelse med den 
ringa utsträckningen i öfmngstiden för beväringen. Jag har emel-
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lertid erfarit — och kan förstå — att Utskottet under för handen Förslag till 
varande förhållanden, icke kunnat komma till något resultat på an- vämpligtslag 
nät sätt, än som skett, och ty värr berättiga icke heller exemplen ,™' ,™\ 
från denna frågas behandling under föregående riksdagar till för- °r 
hoppning om bättre lycka en annan gång. Det synes mig derjemte 
ligga mycken vigt derpå, att något steg framåt tages så fort som 
möjligt, på det att man en gång måtte komma ifrån detta lång
variga, så högst beklagliga stillastående och må man väl kunna 
hoppas, att ett antagande nu af Utskottets förslag skall inverka för
sonande på många hittills stridiga meningar, och att sedermera kär
lek till konung och fosterland skall mana till en mera enig sam
verkan för snart ernående af ett efter våra förhållanden lämpadt 
fullgodt försvar. Med detta hopp och på de skäl jag haft äran an
föra anser jag mig böra låta egna betänkligheter fälla samt ansluter 
mig till dem, som yrka bifall till Utskottets förslag.

Den fortsatta öfverläggningen i ämnet uppsköts härefter till 
eftermiddagens sammanträde.

Anmäldes och bordlädes Konstitutions-Utskottets utlåtanden:
N:o 4, i anledning af väckt motion om ändring i 10 § Regerings

formen ;
N.o 5, i anledning af väckt förslag om tillägg till 38 S Regerings

formen; och
N:o 6, angående väckt motion om uteslutande af 2 mom. ur 

o § Tryckfrihetsförordningen.

Kammaren åtskildes kl. 3 e. m.

In fidem 
O. Brakel.


